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Interventora
Nuria Aparicio Galbis

Secretària
Sonia Ferrero Cots

-------------------

En la Ciudad de Alcoy, siendo las 09:33 horas, del día 12 de enero de 2024 se reúnen en la 
Casa Consistorial, en primera convocatoria, presididos por el Alcalde-Presidente, el señor 
Antonio Francés Pérez, los señores concejales arriba mencionados, miembros del Pleno, a 
los cuales legalmente se han convocado.

Da fe del acto la Secretaria de la Corporación, Sonia Ferrero Cots.

La sesión se retransmite por streaming a través del Canal “Ajuntament d’Alcoi Comunicació”, 
en YouTube

Asisten de forma telemática dos interpretes de lenguajes de signos, pertenecientes a 
FESORD.

Sr. Alcalde:
Molt bon dia a totes i a tots. Saludem aquells que ens acompanyen hui al saló de plenaris i a 
tots els que ens segueixen a través de les xarxes de l’Ajuntament d’Alcoi. Iniciem la sessió 
ordinària del plenari municipal.

Abierto el acto se procede al examen de los asuntos contenidos en el orden del día, 
adoptándose los acuerdos siguientes:

1. 32925/2023 SECRETARIA GENERAL 
APROVAR, SI ESCAU, ELS ESBORRANYS DE LES ACTES DE LES SESSIONS 
CELEBRADES ELS DIES 06-10-2023 (ORDINÀRIA) i 03-11-2023 (ORDINÀRIA)
Se dan cuenta de los borradores de las actas de las sesiones celebradas por el Pleno los 
días 06-10-2023 (ordinaria) y 03-11-2023 (ordinaria); es conforme con lo que se ha tratado y 
acordado en las sesiones.

El Pleno de la Corporación, por unanimidad de sus asistentes, con los votos a favor de los 
concejales de los grupos políticos SOCIALISTA (9), POPULAR (8), COMPROMÍS 
ALCOI (3), VOX ALCOY (3) y GUANYAR ALCOI (2), adopta el siguiente acuerdo:

Único: Aprobar las actas de las sesiones del Pleno celebradas con fecha 06-10-2023 
(ordinaria) y 03-11-2023 (ordinaria).

2. 32925/2023 SECRETARIA GENERAL 
PROTOCOL, CORRESPONDÈNCIA I DISPOSICIONS OFICIALS
Sr. Alcalde:
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En primer lloc, la Corporació Municipal felicita l’alcoià Francisco Pascual Pastor, nou 
president del Comité Nacional per a la Prevenció del Tabaquisme.

I, també, felicitem el nostre músic Jordi Bernàcer per la direcció de l’Orquestra Nacional el 
passat 21 de desembre en la clausura de la presidència espanyola de la Unió Europea.

3. 32925/2023 SECRETARIA GENERAL 
DONAR COMPTE DE LES RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA DES DE LA NÚMERO 6272 
FINS A LA NÚMERO 7188 DEL PERÍODE 2023
De conformidad con el artículo 71 del vigente Reglamento Orgánico Municipal del 
Ayuntamiento de Alcoy, se da cuenta a la Corporación de todas las resoluciones de la 
Alcaldía adoptadas durante las siguientes fechas:

 Del 20 de noviembre de 2023, núm. 6272, al 29 de diciembre de 2023, núm. 7188

El Pleno de la Corporación queda enterado.

4. 236/2024 GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI 
MOCIÓ CONJUNTA GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA, GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS I 
GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI PER A LA MILLORA SANITAT A ALCOI
Els grups polítics Socialista, Compromís Alcoi i Guanyar Alcoi, presenten la moció conjunta 
següent :

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS:

El dret a la protecció de la salut es reconeix en l'article  43 de la Constitució i es concreta en 
la Llei General de Sanitat (Llei 14/1986), que estableix el seu finançament públic, 
universalitat i gratuïtat; la seua descentralització autonòmica i la seua integració en el 
Sistema Nacional de Salut (SNS). En definitiva, totes les persones tenen dret a una atenció 
sanitària de qualitat en condicions d'igualtat. 

En aquest sentit, la situació dels serveis d’atenció sanitària a la nostra ciutat s’han demostrat 
clarament millorables en diferents ocasions. Per exemple, repetidament el veïnat de la Zona 
Alta i Batoi pateixen el tancament dels consultoris dels seus barris per la falta de personal en 
determinades èpoques de vacances, i concretament al consultori de la Zona Alta només es 
disposa d’un servei de metge i infermer. Aquesta problemàtica afecta directament al servei 
d’Atenció Primària, el qual s’ha demostrat que és essencial, i més encara després de la 
Covid 19, quan s’ha pres especial consciència de la seua importància. 

Respecte a l’atenció primària, fa poc més de dos mesos el President de la Generalitat 
declarava que calia: "repensar el mapa sanitari per atendre d’una vegada per totes des de 
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l’equitat, perquè allò important és l’equitat en l’atenció assistencial” i va mencionar de 
manera explícita com a zones de difícil cobertura la Vega Baja, l’Alt i Mitjà Vinalopó, la Vall 
d'Ebo i la Vall de Laguart, la zona de Requena, el Racó d’Ademús i Vinarós. Per tant, va 
deixar a Alcoi fora d’aquesta categorització com a possible zona de difícil cobertura.

A més, cal recordar que el President de la Generalitat durant la campanya electoral i 
concretament durant un míting a la nostra ciutat, declarava que “el hospital comarcal se 
encuentra colapsado”, i es referia als pobles de l’interior manifestant que: “deben tener los 
mismos servicios que todos, por lo que mi compromiso es que haya un refuerzo de los 
consultorios de sanidad”. En altres declaracions afegia: “no podemos operarnos cuando lo 
necesitamos por ejemplo porque no tenemos radiólogos para ver las radiografías como 
sucede en Ayora que es de donde vengo o como sucede en el Hospital Virgen de los Lirios 
de Alcoy cuyos médicos han estado clamando recientemente por su situación". Per tant, no 
té sentit que pocs mesos després no s’incloga a l’àrea de salut d’Alcoi en aquest llistat de 
zones de difícil cobertura.

Igualment, pel que fa al nostre hospital, aquest recull l’assistència dels ciutadans de totes les 
nostres comarques (Alcoià, Comtat i fins i tot alguna localitat de la Marina i de la Foia de 
Castalla), a més dels de la nostra població. És per això que molts usuaris del nostre Hospital 
han de vindre des de les diverses localitats, recorrent una distància de fins a 35 km i 40 
minuts amb cotxe. A més, en moltes ocasions el centre no està dotat del personal ni dels 
materials necessaris per poder dur a terme una assistència sanitària digna i de qualitat. Per 
tant, es compleixen criteris semblants al de les zones esmentades pel President.

Addicionalment, en maig es va acordar per part de la Conselleria de Sanitat d’aquell 
moment, conjuntament amb el govern municipal i la Facultat de Ciències de la Salut de la 
Universitat d’Alacant dur a terme el procediment necessari per poder acollir a l’hospital 
estudiants que puguen realitzar pràctiques al centre, conformant així l’Hospital Verge dels 
Lliris com a Hospital Universitari. Aquesta s’entenia com una iniciativa per millorar l’atenció 
al nostre hospital, ja que garantiria el creixement del centre i la millora de l’atracció de 
professionals sanitaris.

PUNTS D’ACORD:

1. Instar el Govern de la Generalitat a considerar la possibilitat d’incloure l’àrea de salut 
d’Alcoi com a zona de difícil cobertura.

2. Instar el Govern de la Generalitat a impulsar l’acord al qual es va arribar per fer del nostre 
hospital un Hospital Universitari.
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3. Instar el Govern de la Generalitat a augmentar la plantilla sanitària dels consultoris d’Alcoi 
i garantir així que els consultoris de la Zona Alta i Batoi no hagen de tancar.”

Sr. Alcalde:
Llegirà la moció el Sr. Sansalvador.

Sr. Sansalvador:
Hola, molt bon dia als presents i a la gent que ens segueix per les xarxes socials. Passe 
directament a llegir els punts d’acord de la moció.

El Sr. Sansalvador, regidor del grup polític Compromís Alcoi, llig els punts d’acord de la 
moció conjunta.

Sr. Alcalde:
Gràcies. Anem a iniciar el debat. 

Sr. Rodríguez:
D’acord. Bon dia a tots, als presents, treballadors de la casa i treballadors del servei públic 
d’autobusos interurbans i a la gent que ens segueix per xarxes socials. Bé, nosaltres, el grup 
Guanyar, subscriu aquesta moció, la defensa i demana al conjunt de la Corporació que així 
ho faça, perquè, evidentment, tenim deficiències en el sistema de salut, a Alcoi, a la 
comarca, que hauríem d’apostar tots, absolutament tots, els que governen en l’Ajuntament 
d’Alcoi i els que governen en la Generalitat, per invertir diners davant de les necessitats. Els 
veïns de la zona alta de Batoi, del conjunt de la ciutat, es queixen, amb tota la raó, per la 
dificultat que tenen, sobretot en èpoques de vacances, per a poder ser assistits 
adequadament. L’Hospital Verge dels Lliris té deficiències també, hi falta personal, falten 
millores laborals i, en definitiva, el que proposa la moció és de sentit comú. Aquest no és un 
tema d’ara, és un tema que s’arrossega, ací no caldrà buscar culpables o no culpables de la 
situació, s’ha deteriorat el sistema de salut a la nostra ciutat i cal invertir molts diners per a 
poder-ho posar al dia. Per tant, nosaltres veiem que és completament necessari i són de les 
coses que a la ciutadania la interessa, més enllà dels debats d’uns partits i altres, es què, 
realment, les coses se solucionen, i l’Ajuntament d’Alcoi té l’obligació, i jo anime el regidor 
Carles que siga implacable, que siga insistent, que visite, quan faça falta, contínuament, i 
reivindique les necessitats d’Alcoi a la Conselleria corresponent, que  és la que té, diguérem, 
la possibilitat d’invertir diners perquè la sanitat al nostre poble siga millor. La idea que 
l’Hospital Verge dels Lliris siga hospital universitari és un gran pas que caldrà aconseguir, a 
veure si potser al llarg d’aquest any, que és un compromís que és té de l’anterior govern i 
que cal demanar a l’actual, perquè així ho faça. I, sobretot, la ubicació del consultori de la 
Zona Alta i la necessitat que es contracte més personal i tots els veïns d’Alcoi estiguen ben 
atesos, d’Alcoi i de la comarca. Insistim que eixe és un problema en l'àmbit comarcal, zona 
de difícil cobertura, això possibilitarà majors inversions. Per tant, jo crec que cap en 
l’exposició de motius en la moció, queda molt clar, i nosaltres li donarem suport.

Sr. Abad:
Sr. Abad:Gracias. Bienvenidos a todos los presentes al salón de plenos de hoy y a los que 
nos siguen desde casa. Bien, no nos sorprende que ustedes, la izquierda más progresista, 
democrática y preocupada por el bienestar de la sociedad, según anuncian ustedes 
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continuamente, presenten esta moción para la mejora de la Sanidad en Alcoy, una moción 
para justificar su incompetencia. Y nos paramos a pensar cuál debe ser el motivo y 
deducimos que es porque ustedes ya no gobiernan en la Generalidad, menos mal que han 
frenado a la extrema derecha… esto es una pataleta más por la pérdida de sus sillones. 
Después de 8 años de gobierno del Botánico y 12 años de gobierno local, encabezado por 
los socialistas, no han sabido solucionar este problema, y ahora se dedican e intentan 
acusar y trasladar al gobierno entrante como causante de su mala gestión, su ineptitud y su 
desidia al respecto. El Botánico deja un 38% más de deuda, la herencia del último año del 
Botánico de Puig: 1.516 millones de gasto extra que engorda la deuda, el Banco de España 
eleva hasta los 57.246 millones los números rojos de la Comunidad Valenciana en el 
segundo trimestre del 2023, en el periodo de 2015-2023 la deuda de esta comunidad se ha 
incrementado un 43% pasando de 40.000 millones de € a 57.250 millones de €. Respecto a 
salud mental, La Comunidad Valenciana es la tercera autonomía de toda España con menos 
recursos asistenciales y “la peor en formación”, y quien gobernaba, ustedes. el Botánico 
deja en herencia 79 días de demora para operarse pero con más pacientes que nunca, la 
lista de espera de junio marca récord de pacientes: 72.704 con más de 11.000 esperando 
más de seis meses. ¿Van a imputar a este gobierno entrante, en estos meses, lo que 
ustedes no han hecho en 8 años? No es más que el efecto de las políticas que ustedes han 
estado haciendo durante estos últimos 8 años o ¿ya todo es culpa de PP y VOX?. Su 
herencia son unos servicios de atención sanitaria claramente mejorables. El cierre de los 
consultorios de la zona alta y Batoy, es por su mala gestión, la falta de personal es 
consecuencia de sus políticas lingüísticas. Les comento una noticia de estos días: “El País 
Vasco se queda sin médicos tras imponer el Euskera y ahora contratará extranjeros sin 
exigirlo, especialmente de Hispanoamérica.”. Lo mismo que ha sucedido en toda la 
Comunidad Valenciana y en nuestra ciudad. Ustedes son los culpables de la precariedad 
sanitaria, de la falta de personal cualificado, que han tenido que trasladarse a otras 
comunidades de España a trabajar por los requisitos lingüísticos, que a los extranjeros no 
exigen. ¿Esto es o no es discriminatorio?. Y las consecuencias las sufrimos todos los 
ciudadanos. Nuestros jóvenes no quieren quedarse en Alcoy, no quieren quedarse en la 
Comunidad Valenciana. Nuestros médicos y enfermeros prefieren marcharse  de España 
por culpa de sus políticas, a otros países donde están mejor valorados, por ser los mejor 
formados y preparados. A ustedes les interesa esta situación para beneficiarse de ayudas 
porque de lo contrario ya lo hubiesen solucionado. A ustedes, A la izquierda, les interesa 
más crear problemas y luego salir como los salvadores, salvadores con mentiras y 
manipulaciones para tapar y esconder sus errores. Y quiero matizar, que la sanidad pública, 
igual que la educación pública y todo lo público, no es gratuita, como dicen en la exposición 
de motivos según el articulo 43 de la Constitución Española,  eso no lo pone, es de pago 
universal. Esto significa que cualquier persona que trabaja y cotiza, contribuye a la 
existencia de esos fondos. Luego las personas que no cotizan, por los motivos que sea, 
puedan acceder a esos servicios públicos. Por lo tanto, los servicios públicos no son gratis, 
siempre hay alguien que paga. Y Respecto a los puntos de acuerdo, ya se esta trabajando, 
frase que ustedes utilizan muy a menudo. Y Desde VOX , no queremos que Alcoy siga 
inmerso en una lista marginal sino todo lo contrario, queremos que Alcoy tengo un Hospital 
Universitario y por supuesto queremos plantilla sanitaria, pero aprobar esta moción, para 
nosotros, es blanquear su falta de compromiso con los ciudadanos, en mantener a Alcoy al 
final de la lista. Gracias.
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Sr. Pastor:
Si, Sr. Alcalde, me voy a esperar al siguiente turno.

Sra. Sanjuan:
Gràcies, Sr. Alcalde, i molt bon dia a tots i a totes. Bé, doncs, la meua intervenció està 
contraposada totalment a la intervenció que ha fet el meu company de VOX i com es diu a 
l’exposició de motius, el dret a la protecció de la salut es reconeix, efectivament, a l’article 43 
de la Constitució i es concreta en la Llei General de Sanitat, Llei 14/1986, que estableix el 
seu finançament públic, universal i gratuït, i gratuït per a totes les persones, que es pague 
per tots i totes, no vol dir que no siga gratuït… Qualsevol persona puga anar al metge i 
l’atenguen gratuïtament. La salut pública ha sigut, és i serà el nostre objectiu i la nostra 
prioritat, i s’ha demostrat, mentre el govern de la Generalitat Valenciana, ha estat comandat 
pel partit sofisticador. Recorden tots els recursos que es van destinar durant el mandat del 
Botànic a Sanitat, seguint el govern que major pressupost va destinar a Sanitat en tota la 
història. En millores i recursos humans: Alcoi, amb més professionals a l’atenció primària i a 
l’hospital, revertint la situació que s'anava patint, i reduint les llistes d’espera. En 
infraestructures: recorde al Centre de Salut de la Bassa, el pla director per a l’ampliació de 
l’Hospital, el pàrquing de l’hospital, tota la inversió que beneficiaria els serveis, no tan sols 
Alcoi sinó tota la comarca. En reversió de privatitzacions, hospitals com ara Torrevella, 
Manises, Alzira, Dénia, l’àrea de salut de la Ribera, etc., humanitzant la Sanitat, l’atenció 
primària, l’atenció al pacient i millora del servei i la qualitat. En acords, propostes, per fer 
més atractives les places de difícil cobertura com creiem que són les de l'Hospital d’Alcoi, a 
més de propostes, com per exemple, que els estudis d’infermeria pogueren donar-se ací a la 
universitat, ací a Alcoi, o que l’hospital passe a ser hospital universitari, accions totes 
encaminades perquè les places de difícil cobertura i el nostre hospital siga més cridaner per 
als professionals sanitaris. Per tant, no entenem per què a hores d’ara el president Mazón 
no inclou Alcoi com a hospital de difícil cobertura, i així successivament, i com que entenem 
que la Sanitat és un dels nostres béns més apreciats, presentem aquesta moció, i li donem 
suport, perquè donades les notícies i en les mans en què ha recaigut la Sanitat de la nostra 
comunitat, la nostra salut és com a poc preocupant, el desenvolupament que puga tindre 
aquest dret d’ara endavant. Un exemple és la gestió de l’actual campanya de grip, i mira que 
ho tenia fàcil, després d’haver viscut una pandèmia com la COVID i veure com calia fer per a 
eixir d’una crisi tan greu, amb bona nota, tan sols calia copiar i seguir el camí marcat. Però 
no, al primer examen han suspés, falta de vacunes, vacunes inventades, no en investigar 
l’antídot, com si va passar amb el coronavirus, tenim la vacuna, sabem quina és, però, així i 
tot, poblacions de la comunitat, com Nàquera, Bétera, Serra, no han tingut vacunes, mala 
organització, molts contagis, etc., etc. Em ve una paraula al cap que vostés gasten molt 
«desídia», i ja veurem sí almenys deixen que acaben de dur-se a terme totes les millores i 
projectes estudiats, treballats i posats en marxa per l’anterior govern de la Generalitat, 
perquè tampoc no seria gens estrany que dinamitaren i deixaren sense efecte projectes de 
tanta envergadura i tan beneficiosos per a la millora de la Sanitat en aquesta comarca, a 
Alcoi, i, per tant, als nostres ciutadans i ciutadanes.

Sr. Sansalvador:
Bé, hui presentem una moció per a millorar l’atenció sanitària a la nostra ciutat, perquè les 
alcoianes i alcoians tenen dret a una sanitat de qualitat com la resta dels habitants del País 
Valencià. Açò no està passant quan es demostren els..., es repeteixen els tancaments dels 
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consultoris de la Zona Alta i Batoi, per exemple. Sra. Payá, recorda vosté mateixa que va fer 
un vídeo en la legislatura passada?, en què es queixava d’aquests fets i, de fet, afirmava en 
premsa, en gener del 22: «La obligación de la Conselleria es adoptar las medidas 
necesarias para garantizar la atención a los vecinos». Hi estem d’acord, estem d’acord amb 
el fet que és obligació de Conselleria i, per això, en aquesta moció, demanem a Conselleria 
un augment de personal perquè no es torne a repetir aquesta situació. A més, una altra de 
les mesures que estem proposant és instar que es puga considerar Alcoi com una zona de 
difícil cobertura, si es fa amb altres zones, la qual cosa incentivaria l’atracció de personal 
sanitari i la nostra permanència en la nostra Àrea de Salut, que és el nostre objectiu 
principal. De fet, el seu company del Partit Popular, i president de la Generalitat, va afirmar a 
finals de novembre que vol repensar el mapa sanitària i les zones de difícil cobertura. De fet 
apareix en Alicante Plaza: «El Consell repiensa el mapa sanitario para mejorar la atención 
sanitaria en las zonas de difícil cobertura». Però, i ací ve la nostra preocupació, és que quan 
mirem les declaracions del Sr. Mazón, fa una llista d’aquestes possibles zones de difícil 
cobertura i diu, notícia del 27 de novembre, en 20 Minutos, diu: «Menciona la Veja Baja, el 
Medio i Alto Vinalopó, la Vall d’Ebo i la Vall de Laguart» On està Alcoi?, on està Alcoi? 
Nosaltres sí que entenem que la nostra ciutat i la nostra Àrea de Salut compleix els criteris 
perquè, tant el president com el govern actual de la Generalitat, se’n recorden, se’n recorden 
d’aquesta àrea quan parla de les zones de difícil cobertura. De fet, com comentem en la 
moció, hi ha ciutadans que han de recórrer fins a 40 minuts amb cotxe per a arribar al nostre 
hospital. Per acabar, també estem demanant que continuen cursant la conversió de 
l’hospital Verge dels Lliris en un hospital universitari, com s’estava fent en la passada 
legislatura amb el govern del Botànic. Aquesta mesura també facilitaria la millora de l’atenció 
del nostre hospital, ja que garanteix el creixement i l’atracció de professionals. Per aquests 
motius presentem la moció.

Sr. Alcalde:
Iniciem el segon torn d’intervencions.

Sr. Rodríguez:
Molt breument. Jo sí que lamentaria que açò es convertira en un debat de retraure's, els uns 
als altres el que s’ha fet o el que s’ha deixat de fer, i que cadascú ací defense, únicament, el 
que el seu àmbit polític ha fet. Jo, per exemple, reconec, que en el Botànic va haver-hi 
moltíssimes inversions en Sanitat, va haver-hi reversions d’hospitals privatitzats per l’època 
anterior del Partit Popular, però ací en el que hauríem de centrar-nos, fonamentalment, són 
en els punts d’acord, i jo estic completament segur que els membres de la dreta convindran 
que aquestes reivindicacions no són d’ara, són de sempre, és a dir, necessitem fa temps 
que s’invertisquen diners perquè tinguem professionals a l’hospital que puguen atendre en 
els barris. Precisament perquè als ciutadans i al ciutadà no li interessa sí el PP ha fet o ha 
deixat de fer o el PSOE ha fet o ha deixat de fer. Jo soc crític amb aquests partits i amb les 
dues formes de governar, però no em llevarà això la necessitat d’entendre que aquest 
moment és l’ocasió en què tots plegats, ja sé que VOX és difícil, perquè tot el que són 
esquerres ho ha de criticar, però bé. En qualsevol cas, la majoria, la gran majoria d’aquesta 
corporació, s’han de posar els uns al costat dels altres per a aconseguir que el govern 
d’Alcoi facilite un local perquè la Conselleria puga actuar en la Zona Alta d’Alcoi i que 
membres del Partit Popular ajuden el govern local i l’Ajuntament d’Alcoi que la Conselleria, 
governada pel seu partit, atenga les necessitats d’Alcoi. Jo crec que és l’ocasió que ací es 
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demostra, que no juguem al revengisme ni jugem a criticar-se els uns en altres. El que 
necessitem realment és resoldre el tema de la Sanitat en Alcoi, que té, efectivament, moltes 
deficiències, no d’ara, de fa temps. Per tant, caldrà recuperar un espai més d’atenció al 
ciutadà com li correspon a la ciutat d’Alcoi. Res més, és això.

Sr. Abad: 
Gracias, Sr. Alcalde. Si, estoy de acuerdo con usted, Sr. Rodríguez, esto es de hace años y 
seguimos igual, no se ha avanzado en nada en este…, sobre todo, especialmente, en el 
consultorio de la zona alta y la de Batoi, también ha habido problemas en el consultorio de la 
Plaza de España, en los meses de verano, que también se reducía en horario y la plantilla 
también era escasa. Sr. Sansalvador, bien, también estoy de acuerdo en lo que dice, pero 
nosotros no nos oponemos a que Alcoy mejore en Sanidad y en todo lo que sea necesario, 
al revés, nosotros vamos a apoyar todo lo que (….), pero vemos que esta moción, no es 
necesaria ni es el momento, ustedes ya podían haber reivindicado esta moción en la 
legislatura pasada porque esto ya se estaba trabajando, y decirle que como ya le he dicho, 
estos puntos de acuerdo ya se están trabajando, no es que se hayan parado por el cambio 
de gobierno, al revés, se esta continuando trabajando en ello tanto en la plantilla, en el 
hospital universitario y en incluir a Alcoy en la lista de zona de riesgo pues, para nosotros no 
es un handicap, pero que si es necesario para que ustedes estén contentos, pues desde 
(….) por los gobiernos de la Generalitat, pues trabajaran para ello. Y Sra. Sanjuan, nosotros 
el examen, no es que hayamos suspendido, en la pandemia, el primer examen lo tuvieron 
ustedes y fue un fracaso. Nada más. 
 
Sr. Pastor:
Si, gracias, Sr. Alcalde. Un saludo a todos los que nos acompañan hoy en el salón de plenos 
y a todos los que nos siguen en redes sociales. Bien, hoy con la presentación de esta 
moción conjunta por parte de los grupos políticos que conformaban el govern del Botànic, se 
produce un echo inédito y es que con esta moción están reconociendo que el govern del 
Botànic no hizo nada, para mejor el estado de sanidad de Alcoy durante los 8 años en que 
estuvo gobernado, así que, bueno, pues le damos la bienvenida a la auto crítica por parte de 
los miembros del Botànic, he de reconocer que en esto, hoy no son Sanchistas, está bien. 
¿Por qué digo esto?, pues lo digo por que ya en octubre de 2019, en mayo del 21, en 
febrero del 22 y en abril del 22, este pleno aprobó una serie de mociones para, entre otras 
cosas, forzar las plazas de facultativos en el Área de Salud de Alcoy para que los 
consultorios no tengan que cerrar en diversas épocas del año, ya nos suena de ahí antes, 
verdad, y hoy, 12 de enero del 24, volvemos a pedir que se aumente la plantilla sanitaria en 
los consultorios de Alcoy para lo mismo, es decir, volvemos a pedir lo mismo, por que el 
govern del Botànic no hizo nada al respecto, ¿será desidia, Sra. Sanjuan, eso?, no lo sé. En 
cuanto al resto de puntos de acuerdo, pues una vez más son consecuencia de ineficacia del 
govern del Botànic, pero bueno, efectivamente, ya en la exposición de motivos de esta 
moción se hace una autocrítica por parte de los miembros del Botànic, de esta gestión 
sanitaria de su gobierno. Bien, una vez que los miembros del Botànic, han dejado claro que 
su gobierno progresista y defensor de la salud pública, no fue capaz de mejorar la sanitat 
d’Alcoi, traen a este pleno esta moción con una serie de puntos de acuerdo, vale, nosotros 
vamos a votar a favor de esos puntos de acuerdo porque Sr. Rodríguez, estoy de acuerdo 
con usted, de lo que se trata es de ponernos todos de acuerdo, todos juntos a trabajar, por 
mejorar la sanidad en el área en Alcoi. Vamos a olvidarnos que durante 8 años no se hizo 
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nada y vamos a ponernos a trabajar y eso es lo que precisamente ya está haciendo el 
Consell, el president Mazón. El presidente Mazón ya lo ha dicho en repetidas ocasiones, la 
sanidad es un asunto prioritario para este Consell, y, efectivamente, ya se está trabajando 
por parte de la Gerencia del Área de Salud de Alcoy sobre los 3 puntos de acuerdo que hoy 
se traen a pleno, y estando de acuerdo, tal y como reconocen ustedes, que el anterior 
govern del Botànic, ha sido ineficaz en materia de sanidad y estando de acuerdo en que eso 
era ponerse a trabajar, para mejorar la sanidad del Área de Salud de Alcoy, votaremos a 
favor de esta moción. Gracias.

Sra. Sanjuan:
Gràcies, de nou, Sr. Alcalde. Bé, Sr. Rodríguez, no es tracta de criticar, es tracta de recordar 
com han sigut les coses i saber d’on venim ens fa saber per on volem anar. Mire, en 
l’exemple de la mala gestió per part de la Generalitat actual, de la campanya de vacunació 
de la grip, com he explicat adés, no és res per al que pot arribar a passar, i per això el 
govern socialista està tan preocupat. L’actual conseller de Sanitat ja va ser un alt càrrec de 
la Generalitat Valenciana quan el president Zaplana. Recorden, és justament quan es varen 
privatitzar no tan sols hospitals, sinó també serveis, com els diagnòstics de ressonàncies 
magnètiques als hospitals públics, que, per cert, varen ocasionar sobrecostos... Sí, torne a 
posar damunt la taula aquestes paraules, sobrecostos. També se’n deuen recordar, veritat? 
I senyores i senyors, tornem a estar comandants per aquest tipus de persones. És veritat 
que ha sigut el Govern del Botànic ineficaç, ineficaç per al que vostés volen, que és tot 
privat. Sí, ha revertit les privatitzacions, moltes de les que varen fer, precisament, quan el 
conseller actual estava en la Gerència de Sanitat. Per tant, el que nosaltres volem és no 
tornar a eixa comunitat que tot el món coneixia per la corrupció, sinó a la comunitat sanejada 
i honorable que va deixar el president socialista Ximo Puig.

Sr. Sansalvador:
Bé, Sr. Abad, vosté parla de problemes econòmics, però la realitat és que la Generalitat 
abaixa, l'actual Generalitat, la vostra, abaixa els impostos als més rics i dediquen més de 
300.000 euros al toro de lídia. Per tant, ja sabem quines són les seues prioritats. Bé, amb 
aquesta moció el que pretenem és millorar l’atenció sanitària a la nostra ciutat, ja ho he dit 
abans i crec que ho hem comentat tots. Vosté sembla que en campanya electoral, com 
tocava guanyar vots, ho tenien molt clar i en el seu míting, parlant del Partit Popular, a la 
Zona Nord, amb el Sr. Mazón, ací al costat de la casa d'Andalusia, va dir: «En el caso de 
Mazón», segons una noticia de la Ser: «En el caso de Mazón ha lamentado que la situación 
sanitaria actual sea tan precaria». Però és que és més: el 2 d’agost, el Sr. Pastor, també ho 
tenia molt clar, quan ja el Partit Popular estava en la Generalitat, i deia, en Pàgina 66: «Este 
va a ser el último verano sin servicios sanitarios en la Zona Alta y Batoy». No sabem si serà 
«el último verano», pero aquest Nadal el consultori de la Zona Alta va tancar. Açò demostra 
que és necessari un augment de personal com demanem en la moció. Des de Compromís 
sempre hem fet reivindicacions a favor de la sanitat alcoiana, governara qui governara. De 
fet, i m’agradaria recordar-li, Sr. Abad, que els meus companys en la legislatura passada, ja 
van demanar el canvi de l’hospital universitari, en la legislatura passada. De fet, durant el 
govern del Botànic vam mantindre les nostres reivindicacions durant aquest govern i vam 
mobilitzar sempre que ha sigut necessari. I la realitat és que aquestes reivindicacions, tot i 
que queda molt per fer, han sigut escoltades, escoltades i amb el govern del Botànic s’han 
fet millores. De fet, poden consultar-ho amb els metges o fins i tot també amb el gerent de la 
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nova Àrea de Salut. Estem millor que fa 8 anys, però aquesta moció el que pretén és 
continuar treballant i continuar millorant. Un exemple de la feina del Botànic, és el segon 
punt de la moció dels punts d’acord, on els instem a continuar la feina que es va fer per a 
impulsar que l’Hospital d’Alcoi siga un hospital universitari. A banda, vostés fa més de 6 
mesos que governen, i, què han fet? De fet, fa 2 mesos, el 17 de novembre, vos ho puc 
mostrar, des del Departament vam enviar una notificació per a demanar cobrir les vacances, 
i ací està, perdó, perdoneu, ací està, cobrir les vacances del metge del consultori de la Zona 
Alta i encara no he rebut resposta. Amb aquesta moció el PP d’Alcoi i VOX Alcoi poden 
demostrar si són més d’Alcoi o més del Partit Popular i de VOX.
Seguidament, se sotmet a votació la moció conjunta presentada pels grups polítics 
SOCIALISTA, COMPROMÍS ALCOI i GUANYAR ALCOI:

El Ple de l'Ajuntament, per unanimitat dels seus assistents, amb els vots a favor dels 
regidors dels grups polítics SOCIALISTA (9), POPULAR (8), COMPROMÍS ALCOI (3), VOX 
ALCOI (3) i GUANYAR ALCOI (2), aprova la moció conjunta presentada.

5. 232/2024 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
MOCIÓ PER A LA IMPLANTACIÓ DEL SISTEMA DE DIPÒSIT, DEVOLUCIÓ I RETORN 
(SDDR)
Sra. Secretaria:
Pasa a Declaración Institucional.

Sr. Alcalde:
Passava a declaració…, correcte. Per tant, Sra. Peidro, llija sencera la moció.

Sra. Peidro:
Si. Gracias Sr. Alcalde. Buenos días a todos los presentes y a los que nos siguen desde 
redes sociales. 

La Sra. Peidro, concejal del grupo político VOX ALCOY, lee la siguiente Declaración 
Institucional: 

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Un año desde que se aprobó el Real Decreto de Envases, nuevo marco normativo que 
recibió los parabienes de los sectores ambientalistas, ya que incluía ambiciosos objetivos 
de prevención, reutilización, recogida separada y reciclaje de latas, botellas y bricks. 

Tanto ese texto como la Ley 7/2022 de 8 de abril de residuos, van camino de convertirse 
en papel mojado.

La mayoría de los envases de plástico no se reciclan, sino que acaban en vertederos o en 
incineradoras. 

En materia de ecología, el mejor residuo es el que no se genera, pero cuando no se puede 
reutilizar o compostar, es necesario reciclarlo.
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Seguramente con el nombre de sistema de depósito, devolución y retorno nadie sabe a lo 
que nos referimos, pero si hablamos de “esas máquinas en las que depositas envases tanto 
de vidrio como de plástico o latas de aluminio”, ya todos los ciudadanos saben a qué nos 
referimos.

Sistemas como este se utilizan en Alemania, Austria, Italia, Suecia, Dinamarca, Finlandia y 
Países Bajos. 

La introducción de un SDDR aumenta la pureza del material recogido y, por tanto, la 
calidad de lo que se recupera. La pureza es clave para alcanzar el objetivo de circularidad 
del plástico establecido en las normas comunitarias. 

Por ello muchos países han creado sistemas innovadores que premian a los ciudadanos que 
separen correctamente sus residuos.

Se calcula que como máximo se recicla el 40% de los envases de plástico generados.
El SDDR es el único sistema conocido que logra de media tasas de recogida selectiva 
superiores al 90%.

El Sistema de Depósito, Devolución y Retorno (SDDR) es un modelo de gestión de residuos 
en el que el consumidor paga un pequeño sobrecoste al comprar una botella de plástico o 
una lata de bebida (el depósito), que se le reembolsa cuando el envase es devuelto (la 
devolución) de tal forma que se asegure su recuperación y reintroducción en la cadena de 
producción (el retorno).

Las máquinas de Reciclaje de Envases con Incentivo (SDDR) pueden permitir al usuario 
elegir opciones de descuento, incentivando y recompensando el esfuerzo que supone el 
reciclar y premiando el comportamiento medioambientalmente responsable. 

Municipios que disponen de las máquinas SDDR en los alrededores de centros comerciales, 
polideportivos, colegios, mercados, puntos limpios…, están estudiando como poder 
repercutir su uso en beneficios fiscales para los ciudadanos, GESTO, RECOMPENSA.  

Conociendo la subida de la tasa de recogida, tratamiento y eliminación de basura y residuos 
sólidos urbanos que se acaba de aprobar y puesto que para VOX Alcoy, donde mejor está el 
dinero es en el bolsillo de los ciudadanos, proponemos los siguientes puntos de acuerdo:

Primero.- Instar al Gobierno de España a desarrollar una normativa al respecto del 
Sistema de Depósito, Devolución y Retorno, que promueva, regule y facilite la 
adhesión de CCAA y EELL.
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Segundo.- Que se estudie por parte del departamento correspondiente instaurar, 
cuando se disponga de la normativa aplicable, un sistema de reciclaje con la 
implantación de estas máquinas en la ciudad.

Tercero.- Que cuando esta implantación sea efectiva, se realice una campaña para 
informar a los ciudadanos del funcionamiento de este sistema, las ubicaciones en las 
que estará presente y la deducción fiscal obtenida.”

Sra. Peidro:
Bueno, agradecer desde VOX las aportaciones de todos los grupos municipales para llegar 
a un consenso y que esta moción se haya hecho declaración institucional. Gracias.

Sr. Alcalde:
Gràcies.

Durante la lectura de la Declaración Institucional se ausenta de la sesión la Interventora de 
Fondos, Nuria Aparicio Galbis.

6. 369/2024 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREC RESPECTE DE L’ESTACIÓ D’AUTOBUSOS INTERURBANS D’ALCOI
Sr. Rodríguez:
Passe a llegir el prec.

El Sr. Rodríguez, portaveu del grup municipal GUANYAR ALCOI, llig el prec següent:

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS

L’antiga fundició de Vilaplana, va ser cedida a la Conselleria de Transport en 1997 amb 
l’objectiu de convertir-la en l’Estació d’Autobusos interurbans d’Alcoi per un període de 25 
anys. La Conselleria de Transport, al mateix temps, va licitar la prestació del servei i va 
quedar adjudicada a l’empresa Alcoyana (del grup Vectalia). La concessió d’aquest servei ja 
fa un any i mig que està caducada. El servei continua fent-se de manera precària i les 
instal·lacions estan molt faltes de manteniment i millora. Les queixes dels treballadors per 
les males condicions amb les que realitzen el seu treball s’han manifestat reiteradament. Hi 
ha mancances d’accessibilitat, hi ha mancances en punts d’informació, hi ha mancances en 
venda de taquilla de bitllets.   

Alcoi no pot donar imatge de precarietat en un servei tan necessari per a la ciutadania. La 
imatge d’una Estació d’Autobusos de qualsevol ciutat diu molt respecte de la imatge de la 
mateixa ciutat.

Guanyar Alcoi entén que no es pot deixar passar més temps, portem massa temps, sense 
actuar de manera enèrgica per exigir una Estació i un servei digne de la categoria del nostre 
poble. 
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És per això que presentem el següent prec:

1. Que l’Ajuntament d’Alcoi treballe, donant-li un caràcter prioritari, amb l’objectiu        
d’aconseguir que la prestació del servei del transport interurbà deixe de fer-se en          
precari, que s’urgisca a la Conselleria per a que renove la concessió i que el nou 
acord de cessió de l’edifici, que s’ha de fer al mateix temps, arreplegue l’ús, per part 
de l’Ajuntament, d’aquells espais no utilitzats en l’actualitat.
2.

3. Que l’Ajuntament d’Alcoi exigisca a la Conselleria que assegure que l’empresa 
adjudicatària del servei complisca adequadament amb la normativa laboral de la 
seua plantilla i millore les seues condicions de treball.“

Sr. Martínez:
Bon dia, moltes gràcies, Sr. Alcalde, benvingudes les persones que estem hui ací i les que 
ens segueixen per les xarxes. Estem totalment d’acord amb el prec. És cert que 
oficiosament hem demanat una reunió amb la Direcció General per a tractar aquest tema i 
anem a fer-ho aquesta setmana que ve, per escrit, sol·licitar una reunió per a vore en quin 
estat està. Aquest és un tema que ha eixit ja en aquest plenari, és un tema que va eixir en 
les últimes comissions. Per donar un poc d’informació a la ciutadania i les persones que 
estan ací, nosaltres, en la legislatura passada, si jo no recorde malament, abans de les 
eleccions, es van posar en contacte amb la Direcció General d'Infraestructures de la 
Conselleria i se’ls va traslladar la..., bé, nosaltres vam traslladar la necessitat de solucionar 
aquesta qüestió que, com s’ha explicat en l’exposició de motius, té una sèrie de 
circumstàncies d’aquests expedients complicats que hi ha a l’Ajuntament. Però sí que era 
intenció de la Direcció General arribar a un tipus d’acord en el moment que es licitara  una 
de les línies que dins d’aquesta línia ha de tindre un servei d’estació d’autobusos a la nostra 
ciutat. Nosaltres, fins i tot, vam plantejar a Conselleria la reversió de l’estació per a ser 
propietat, però també és cert que a les ciutats que tenim obligació de tindre una estació 
d’autobusos, la millor solució era mantindre la solució de tindre l’estació que tenim 
actualment, en la qual hi ha un acord en què el manteniment extern és part de l’Ajuntament, 
però tot l’intern és part de l’empresa. Estem totalment d’acord que li donarem caràcter 
prioritari i així anem a fer-ho amb la Conselleria. També és cert que, probablement, jo li puga 
avançar la contestació que ens dirà la Conselleria, que és: en el moment que es liciten les 
noves línies, anirà inclosa a una estació i, per tant, a partir d’ací, l’Ajuntament d’Alcoi rebrà 
les compensacions econòmiques o rebrà les inversions que s’hagen de fer per a actualitzar 
l’estació. De tota manera, com li deia, demanaré oficialment la setmana que ve una reunió 
amb la Direcció General d'Infraestructures de la Generalitat Valenciana per a intentar 
mobilitzar un poc aquest tema, tal com vosté demana en la seua primera part del prec, que 
acceptem. I en la segona també exigirem que l’empresa adjudicatària també complisca. Jo 
també soc de les persones que entenc que els delegats de personal de les empreses, fan la 
seua tasca i els delegats de salut laboral també fan la seua tasca i fan les denúncies 
oportunes i és per una legislació laboral que és garantista; i, per tant, entenc que açò, ara 
com ara, està passant. És cert que hi ha reivindicacions, hui les reivindicacions dels 
treballadors, a banda d’haver vingut els treballadors de la casa, van dirigides al Partit 
Popular, perquè..., jo ho explique per si es creuen que açò és de l’autobús urbà. No, açò és 
de l’autobús interurbà i allí posa: «La Consellería mira hacia otro lado». Ho dic perquè no ho 
confonguen. Igual, després, hui fan un vídeo «que deja de lado», no, «deja de lado». No, hui 
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els que estan deixant de costat els treballadors són vostés i tampoc no els demanarem que 
paguen res. Per tant, acceptem el prec i intentarem treballar conjuntament perquè aquest 
expedient de l’estació siga una realitat.

Sr. Rodríguez:
Bé, agraïm l’acceptació del prec. És ben cert que fa massa temps que estem en el tema i en 
el problema de l’estació d’autobusos i cal, quan tinguem l’ocasió, que siga al més aviat 
possible. Jo demane també als companys del Partit Popular que ho traslladen també a la 
Generalitat, perquè es fa imprescindible tindre un bon servei i ben oferit. Jo sí que 
demanaria també, ja que estem, que a l’hora de traslladar-se, i teniu reunions la setmana 
que ve, segons ens ha dit el company Jordi, traslladeu la preocupació que té aquest 
Ajuntament respecte de la situació dels treballadors, d’acord?, perquè tinguen un toc 
d’atenció també per part de la màxima autoritat local, en el sentit que cal donar suport al fet 
que treballen amb les condicions més adequades per a donar un bon servei a la ciutadania, 
que és el que hem de defensar nosaltres, el bon servei a la ciutadania del conjunt de la 
comarca, cada vegada hi ha més demanda i cal tindre un bon servei. Gràcies per 
l’acceptació del prec i treballar de valent per aconseguir, com més prompte millor, que es 
millore la situació.

Sr. Martínez:
Només una puntualització al que has comentat: nosaltres demanarem per escrit la setmana 
que ve una reunió amb la Direcció General, no tenim eixa reunió la setmana que ve, 
m’imagine que ben aviat se'ns traslladarà eixa possible reunió i les dates i així ho farem. 
Però, tant amb el punt 1 com amb el punt 2, hi estem totalment d’acord i així ho traslladarem 
a la Conselleria.

7. 373/2024 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREC RESPECTE EL PROJECTE SANDBOX URBÀ A ALCOI
Sr. Rodríguez:
D’acord.

El Sr. Rodríguez, portaveu del grup polític GUANYAR ALCOI, llig el prec següent:

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Sandbox urbà és un projecte innovador i interessant al que donem tot el nostre suport, això 
que vaja per davant. La ciutat es posa a disposició d’aquelles empreses innovadores amb 
iniciatives emprenedores que volen experimentar en el marc real de la ciutat les seues 
propostes, i l’Ajuntament el que fa és facilitar tots els mitjans al seu abast per a que no 
tinguen traves ni dificultats per investigar i aplicar les seues iniciatives. No sols l’Ajuntament 
sinó també altres entitats públiques: les universitat.

Amb aquest objectiu hi ha convenis genèrics i específics per a cada empresa que vol 
participar d’aquesta interessant iniciativa. 
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Guanyar Alcoi entén molt encertada aquesta política encaminada a potenciar les noves 
tecnologies i la indústria del coneixement amb l’objectiu d’aconseguir actuacions que poden 
beneficiar a la societat. Al mateix temps pensem que els avantatges que proporciona la 
ciutat a aquestes empreses d’alguna manera també han de convertir-se en avantatges per a 
la ciutat d’Alcoi.  

És per això que presentem el següent prec:

1.- Que als convenis específics entre l’Ajuntament i cadascuna de les empreses que entren 
en el projecte Sandbox Urbà s’incloga el compromís d’aquestes empresses de retornar a la 
ciutat part del benefici del resultat de les seues iniciatives quan aquestes demostren la seua 
vàlua i es llancen al mercat, be facilitant a l’Ajuntament, de manera més avantatjada aquests 
productes per millorar serveis públics, o be mitjançant altres fórmules que en definitiva 
repercutisquen en benefici de la ciutat.»

Sr. Alcalde:
Gràcies. Bé, s’accepta el prec perquè és una de les qüestions que hi ha, que s’inclou i que 
està fent-se en el Sandbox d’Alcoi. Sabem també que no és fàcil. Com vosté bé sap, el 
Sandbox d’Alcoi és el primer Sandbox per part d’un ajuntament de tot Espanya, i això 
comporta, sempre, quan eres el primer, doncs també que encertes i pots errar o pot haver-hi 
fórmules millor. De fet, en aquest procés hem treballat molt intensament amb l’Ajuntament 
de València, compartint informació, ells triant un model i nosaltres un altre, i amb el 
compromís també d’anar, quan estiga en marxa, comparant i millorant l’un i l’altre en funció 
de la pràctica que es produïsca. València encara no el té posat en marxa, està a punt, ha 
optat per un model d’ordenança, un model regulador del Sandbox, el nostre no és regulador, 
i ací sí. En aquesta ordenança han inclòs una fórmula per a calcular, no és fàcil, però sí per 
a intentar calcular quina és la contraprestació que les empreses, entitats, universitats, etc., 
aportaran a la ciutat a canvi de la participació en el Sandbox, i la calculen. En l’ordenança no 
està determinat concretament, però sí orientativament en funció de quin és el valor que la 
ciutat aporta al desenvolupament d’aquest producte, qüestió que no és fàcil de determinar, 
però sí que en base a això, després podria arribar entre el 0,5 i el 5% dels beneficis que 
aquest producte obtinga en el mercat durant els dos primers anys, més o menys ve a ser 
així. Aquest ve determinat en l’ordenança perquè és un Sandbox regulador, com dic, el 
nostre no ho és, però sí que..., en els convenis específics de cada projecte, hi ha un..., es 
tenen en compte quins beneficis aportarà el fet de la utilització del Sandbox per part 
d’aquesta empresa o aquesta entitat, a la ciutat d’Alcoi, i sí que està fent-se. Ja dic, i ara en 
la pràctica anirem millorant la fórmula de fer-ho. Li pose dos exemples: hi ha una empresa 
alcoiana que ha desenvolupat un producte que ja està comercialitzant-se i, per tant, la 
utilització del Sandbox no l’ajuda a desenvolupar el projecte, que ja està desenvolupat i ja té 
a més, la certificació i el reconeixement del CSIC i de la col·laboració de la Universitat 
d’Alacant, i, per tant, ja és un producte madur, però sí que poder certificar i comprovar el 
funcionament, el bon funcionament d’aquest producte, que es tracta d’un material que 
absorbeix el CO₂, però, a diferència d’altres materials que hi ha, que absorbeixen el CO2, 
aquest es regenera, com si digueren, no té una caducitat; per tant, li hem facilitat un espai, 
concretament a l’Àgora, perquè implemente aquest producte en les parets i puga analitzar 
com es redueix el CO₂ ambiental a través de la seua utilització. Però bé, els beneficis que 
ens aporta és, doncs, que aquest material el tenim en un espai públic i ens beneficiarem 
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d'aquesta reducció del CO₂. A la ciutat, també, l’impacte que nosaltres generem també és 
molt limitat, i, per tant, ací s’ha quantificat, per exemple, en 400 euros el cost de la posada 
d’aquest material i la mà d’obra. En un altre cas, com és el sistema de digitalització per a 
control en temps real de la legionel·la, i d’altres paràmetres higiènico-sanitaris al Centre 
Esportiu Eduardo Latorre, aquest és un projecte més complex, té dos-cents i mig de durada, 
en el que hi ha una primera part, que és la que ja està pràcticament finalitzada, que és la 
d’implementació de tot el sistema de control i que estarà en funcionament durant més d’un 
any, en el qual tindrem aquest control en temps real de totes les instal·lacions del complex 
Eduardo Latorre, per a controlar tots els paràmetres higiènico-sanitaris. El benefici que tenim 
és que tindrem aquest control, que tindrem aquest servei per a poder detectar qualsevol 
paràmetre que no estiga ajustat i la ciutat es beneficiarà d’això. Açò es fa a través de la 
comissió de selecció que constitueix el Sandbox, que és íntegrament tècnica, que és la que 
valora el projecte que es presenta, quin és el valor afegit que aporta la ciutat al 
desenvolupament d’aquest projecte i, a partir d’ací, doncs es planteja a l’empresa quina és, 
quin és el retorn que pot haver-hi. Però, ja dic, és un sistema millorable que anem millorant a 
través de l’experiència que adquirim en la utilització del Sandbox. Però sí que compartisc 
que, evidentment, aquell que utilitza els espais públics, ja que estan exempts d’altres 
obligacions, com poden ser taxes, o com pot ser un altre tipus de contraprestació que sí que 
aporta aquest desenvolupament tecnològic per a beneficiar al conjunt de la ciutadania.

Sr. Rodríguez:
Coincidim plenament, és a dir, nosaltres, volem a més felicitar l’oportunitat que vam tindre 
que vinguera un tècnic del País Basc per a explicar-nos els continguts del projecte, ens ha 
facilitat el coneixement d’aquest i això facilita també, a l'hora de pensar tots els grups que 
formem part de la Corporació, com millorar la gestió de la ciutat. Doncs, ens sembla molt 
adequat, completament d’acord amb la intervenció que has fet, Toni, i sí que sé que és 
difícil, perquè l’administració és complexa i les fórmules no són exactes, però la idea que 
revertisca, retorne el benefici que nosaltres els oferim a ells perquè puguen investigar, i 
retorne a la ciutat, d’alguna manera, ho ha determinat, evidentment. I, a mesura que anem 
avançant, anirem traient fórmules, doncs és el que volíem nosaltres aconseguir amb aquest 
prec. Gràcies.

8. 383/2024 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREC TÚNEL DEL SALT
Sra. Paredes:
Gràcies, Sr. Alcalde. Bon dia a tots i a qui ens segueix per les xarxes. 

La Sra. Paredes, regidora del grup polític GUANYAR ALCOI, llig el prec següent:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Són nombrosos els accidents que es succeeixen reiteradament en el tram de carretera que 
comprèn el túnel del Salt. La velocitat excessiva, malgrat que el límit d’aquesta està 
correctament indicada, es sobrepassa constantment, amb el perill que això comporta. 
Entenem que en aquest tram és un perill constatat per a la seguretat vial.

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Document firmat electrònicament (RD 1671/2009). L’autenticitat d’aquest document pot ser comprovada per mitjà del CSV: 
15250124241375466220 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

És per això que presentem els següents precs:

1.- Que se sol·licite a la Diputació extremar les mesures de seguretat en aquest tram que 
eviten l’excés de velocitat, col·locant els dispositius necessaris per reduir la mateixa, com 
podria ser col·locar un radar de control per trams.

2.- Sol·licitem ser informats sobre les gestions que es realitzen.»

Sr. Martínez:
Moltes gràcies, de nou. Bé, acceptem els precs, és una situació que està repetint-se 
últimament en una sèrie d’accidents en eixe espai. Tenim ací un diputat provincial del govern 
provincial. De tota manera tinc els meus dubtes, tinc els meus dubtes... Nosaltres ho 
acceptem, però quan es trasllade que se solucione... Tinc els meus dubtes, perquè la veritat 
és que la presència del portaveu del PP en el govern de la Diputació Provincial tampoc no 
està aportant massa a la ciutat. Aquesta setmana hi ha una sèrie de reduccions en les 
ajudes que es donen a la Cambra de Comerç i a la Politècnica. És cert que també es parla 
que s’han donat més ajudes a FEDAC, però són dels diners que els han llevat als altres. 
Aleshores, amb els mateixos diners és el trilero.  Aleshores, al final és «¿dónde esta la 
pelotita, dónde esta la pelotita?» i s’amaga. I l’altra és que incrementen a una entitat que es 
diu «Legado Histórico» per a fer un treball sobre la línia fèrria Alcoi-Alacant, la viabilitat 
d’aquesta línia fèrria, que és com si nosaltres ara encarregàrem al CAEHA on fem un 
polígon industrial. O siga, a una entitat cultural li encarreguem un traçat d’això, que no té cap 
competència de la Diputació, no té absolutament cap competència en la Diputació en 
matèria de mobilitat i encara menys de trens. Jo, clar, pense: «i quan tinguem aquest estudi, 
què fem?», ens n’anem a..., on ens n’anem? A..., no sabem si és de rodalia, no sabem si és 
de mitja distància; per tant, la presència del company Carlos Pastor en el tema, en aquesta 
qüestió el que fa és reduir les subvencions que es donen a les entitats i, en conseqüència, jo 
dubte molt que tinguem una solució per al túnel del Salt, perquè, entre altres coses, ja 
portem, jo crec, dos plens, un que sol·licitava, jo crec, per part de Vox que s’arreglara la 
carretera de la Font Roja i encara no s’ha fet res. I ara sol·liciten aquesta, que s’arregle el 
túnel del Salt i d’ací a dos o tres mesos estic segur que estarem en la mateixa situació.

Sr. Pastor:
¿Por alusiones?

Sr. Alcalde:
En un plenari, les al·lusions mútues són contínues. Si tindrem..., Després, si volen, en 
«precs i preguntes» fer alguna aportació, pot fer-la, però ací ens al·ludim constantment, els 
uns als altres.

Sr. Pastor:
Si, Sr. Alcalde, pero en este caso     

Sr. Alcalde:
Abans, abans, el Sr. Sansalvador li ha recordat a la Sra. Payá el que va dir en un vídeo i no 
és que siguen al·lusions, és que estem dialogant constantment, constantment, no pararíem.
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Sr. Pastor:
Ya, ya, Sr. Alcalde, en este caso es una alusión directa del portavoz socialista hablando...

Sr. Alcalde:
Directíssima, i el Sr. Sansalvador també ha fet una al·lusió directíssima. 

Sr. Pastor:
Hablando sobre mí, en mi condición de diputado provincial, esto es el pleno del 
Ayuntamiento de Alcoy, yo creo que tengo derecho a defenderme de las acusaciones del Sr. 
Martínez, ¿o no?

Sr. Alcalde:
Acusacions?

Sr. Martínez:
Jo no, jo no he...

Sr. Pastor:
No, han sido acusaciones.

Sr. Alcalde:
Després en “precs i preguntes” podrà fer la seua aportació.

Sra. Paredes:
Bé, doncs, jo agraïsc que prenga nota. I el que sí que no voldria és intervindre en aquestes 
baralles, perquè ací estem per a demanar coses, perquè es facen, i em pareix molt trist 
pegar la volta a la truita, aprofitant el prec que hem fet i ja està, simplement és això.

Sr. Martínez:
Mire, Sra. Paredes, el debat polític té diferències de postures.

Sra. Paredes:
Clar.

Sr. Martínez:
És que ací, al final, diem: «no, no ens diguem coses». Si no ens diem coses, mire, sí, 
«passem-ho per correu i li ho contestaré». Si no tenim un debat polític en el saló de plens de 
l’Ajuntament, no sé on podem tindre’l o podem anar tots de bons, «no, és que bé, sí, és 
veritat, que bonic el túnel del Salt». I si no es fa, d'ací a uns mesos «ací, mire, doncs, porte’s 
bé». A veure, açò és un debat polític on discutim i on traslladem les nostres postures que 
són totalment distintes, almenys, per a nosaltres, les del Partit Popular que les nostres. I no 
vaig a fer al·lusions, jo documente el que dic. Ací, en la primera intervenció en què s’ha 
parlat del govern del Botànic, jo l’he sentit 22 vegades en les seues intervencions, això és 
al·ludir a algú, ací hi ha un debat polític i el que no entenga això, a mi, a l’alcalde, se li fan 
al·lusions contínuament, contínuament en qualsevol debat, i no diu: «mire, per al·lusions, ara 
li contestaré açò. No, ara, per al·lusions...» A veure, jo entenc que encara que li sente 
malament que li critiquen la seua tasca de govern, açò ens passa a nosaltres, a nosaltres, 
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tot el que fan vostés, fins ara, ho han estat fent en les legislatures passades, recriminar el 
govern, que si açò, que si l’altre, que és lícit i és la seua obligació. Però és que l’altre dia els 
ho deia: vostés no s’han adonat que estan governant a València. Al Sr. Abad, estaven 
parlant de Sanitat, que governen vostés, sí, sí, sí, que governen vostés, i com són tant..., 
Mire, saben què ha passat?, que nosaltres hem perdut les eleccions i ara els toca a vostés i 
accepten les crítiques que vindran... Mire, hui hem tingut ací treballadors criticant la seua 
actitud davant dels seus problemes, vagen començant, vagen començant, que per a vostés 
fins ara era molt fàcil. Ho fa malament Ximo Puig, ho fa malament Pedro Sánchez, ho fa 
malament Toni Francés. Ara els toca a vostés, i rebran crítiques, Sr. Pastor, això és així, és 
el desgast que té un quan és diputat provincial. Si haguera renunciat a això, nosaltres no 
hauríem pogut dir-li res. 

9. 437/2024 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREC DEUTE AQUALIA
Sr. Rodríguez:
D’acord. 

El Sr. Rodríguez, portaveu del grup polític GUANYAR ALCOI, llig el prec següent:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

En març del 2022 l’Ajuntament d’Alcoi va resoldre iniciar les actuacions municipals 
pertinents a què s’ha compromés l’Ajuntament en l’expedient obert per l’Agència Valenciana 
Antifrau en el seu expedient 2020/G01_01/000076 davant de la mercantil FCC Aqualia S.A. 
en qualitat d’empresa adjudicatària del servei de proveïment d’aigua a la ciutat d’Alcoi.

A data del 18 de desembre del 2023 l’empresa encara no ha ingressat els 432.276,88€ que 
va percebre de la retribució relativa a la indemnització compensatòria per la gestió del cànon 
de sanejament per part de l’Entitat Pública de Sanejament d’Aigües Residuals, i a la que va 
renunciar a la signatura del contracte amb l’Ajuntament d’Alcoi.
 
És per això que fem les següents preguntes:

PRIMER: Des del 18 de desembre del 2023 fins al 12 de gener del 2024 s’ha fet l’ingrés per 
part de FCC Aqualia dels diners que deu a l’Ajuntament?»

Sr. Martínez:
Bé, jo crec que si ho prefereixes, fem les tres, perquè la contestació crec que pot il·lustrar-la 
millor, perquè puc dir-te «no s’ha fet l’ingrés», però també es pot explicar ací...

Sr. Rodríguez:
D’acord. Com que no s’ha fet l’ingrés:

«SEGON: Quina mesura pensa prendre el govern per exigir el pagament d’aquest deute?»

Sr. Rodríguez:
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I tercer, si vols, te l’avance: 

«TERCER: És conscient el govern municipal que una empresa que deu diners a 
l’administració no pot concórrer a cap contracta pública?»

Sr. Martínez:
A veure, per explicar la situació d’aquest deute: se li exigeix per part de l’Ajuntament a 
Aqualia el pagament d’aquest deute, i ells, legalment tenen una opció que és dipositar un 
aval, d’acord? Ells dipositen un aval i interposen un contenciós administratiu que serà el que 
resoldrà si Aqualia té raó o l’Ajuntament d’Alcoi té raó. Nosaltres, de mesures, no podem, de 
moment, prendre’n més enllà d’esperar el resultat del contenciós, personar-se en aquest 
contenciós, per descomptat, i veure quines són les... Al final, la sentència que hi ha ací i 
també el possible recurs que tinga per part d’uns o per part d’altres. Quan es parla d’una 
empresa que deu diners a l’administració, no pot concórrer en cap contractació pública, jo ho 
entenc, no soc tampoc massa expert en el tema, però jo entenc que serà en el cas que dega 
diners. En aquest cas estem pendent d’un contenciós i, per tant, no som nosaltres els que 
estem capacitats per a dir si Aqualia deu diners o no deu diners a l’Ajuntament, serà el jutge 
el que dins de la legalitat vigent, doncs dirà, conseqüentment, el que és. I, sobretot, jo crec 
que en l'àmbit que tots els que estem ací, si Aqualia sabera que no pot presentar-se perquè 
deu diners a l’Ajuntament, doncs una altra solució haguérem buscat que no fora tindre el 
tema del manteniment dels diners, d’acord?

Sr. Rodríguez:
Faig el prec.

El Sr. Rodríguez, portaveu del grup polític GUANYAR ALCOI, llig el prec següent:

«I fem el següent prec:

Que mentre FCC Aqualia S.A. no pague el total del deute que té amb l’Ajuntament, i tal i 
com diu la Llei, siga desestimada la possible concurrència a noves contractes.»

Sr. Martínez:
Clar, jo crec que tenim..., no puc acceptar-li el prec perquè jo crec que tenim una visió 
distinta de la llei, però no distinta, jo tinc una visió que és la que em diuen els serveis jurídics 
de l’Ajuntament i vosté interpreta que mentre Aqualia no pague el total, siga desestimada. Jo 
no incorreré en un..., no sé..., en un delicte de prevaricació, perquè jo deia: «no, vosté no pot 
participar en aquest concurs perquè a mi..., crec que no». No, ací estaran els informes 
jurídics corresponents, sobretot perquè els funcionaris de la casa vetlen per la legalitat de 
tots els concursos, en els quals ens diran si es pot o no. Jo entenc, a data de hui, que 
podran presentar-se amb total normalitat, però no és una decisió que pren el govern 
municipal, és una decisió que pren la llei.

Sr. Rodríguez:
La decisió...

Sr. Alcalde:
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Ja ha formulat el prec i ara..., sí, sí.

Sr. Rodríguez:
A veure, la decisió d’aquesta Corporació, des del 2021, en què vam incoar l’expedient per a 
poder actuar, i vam reclamar que la Plataforma per la Gestió Pública de l’Aigua, la Colla 
Ecologista la Carrasca, l’Agència Antifrau, tots van vindre a determinar que avui hi ha hagut 
algunes anomalies en la gestió per part de la concessionària, no? Des d’aleshores estem en 
un plet. Vosté diu: «hi ha un aval dipositat i hi ha un contenciós», d’acord! Nosaltres 
entenem que si aquesta Corporació ha decretat i veu ben clarament que aquesta empresa 
deu diners a l’Ajuntament, doncs les pròrrogues que es fan i la possibilitat de la contracta 
futura, és incòmoda, perquè estàs un poc reconeixent que aquestes empreses, en definitiva, 
poden deure diners a l’Ajuntament d’Alcoi. Que ho determinara el jutjat? Evidentment. Vull 
dir, ho determinarà el jutjat, però pose’s en la situació que el jutjat done la raó a l’Ajuntament 
d’Alcoi. ¿Mereix confiança una empresa que ha furtat diners o no ha gestionat correctament, 
per a dir-ho més concretament, la situació de la seua prestació en una contracta firmada per 
les dues parts?, incomplint-la, clarament? Jo crec que és una situació incòmoda per a la 
ciutadania. Nosaltres, sabeu que som defensors que aquests serveis públics estiguen en 
mans públiques únicament, que no hi haja empreses privades multinacionals, que en aquest 
cas està molt clar. Crec que no posarà en dubte que és una multinacional, que ens costa 
més diners, que no tenen una fiscalització adequada per part de l’Ajuntament i que ens 
passen aquestes coses, i estem parlant d’una qüestió concreta, que és el cànon, s’han 
desestimat altres coses. Però nosaltres continuem pensant que hi ha molts deutes per part 
de l’empresa de la ciutat d’Alcoi, i en aquest cas, evidentment, requeriríem que l’Ajuntament 
i que el govern municipal en concret, ho tinguera en compte, perquè aquestes coses no 
passaren, però..., enèrgicament. Pense que no s’actua de la manera correcta, que s’hauria 
d’actuar fiscalitzant l’actuació que aquestes empreses fan quan es fan càrrec de serveis 
públics que l’Ajuntament els contracta.

Sr. Martínez:
A veure, quan un està governant, té un..., en aquest cas concret, hi ha un plec de 
condicions, en els quals els criteris, el criteri "incomoditat" no ha existit, o siga, jo no puc 
adjudicar. La Mesa de la qual formen part tots els que estem ací, adjudica a una empresa o 
a una altra, amb uns criteris totalment objectius, totalment subjectius en alguns casos, però 
el tema incomoditat no existeix, i el tema energia no existeix. Vull dir-te, jo no puc redactar 
un plec en què enèrgicament li pose través a una empresa, no, no. Nosaltres hem de ser, 
amb els diners de tots els alcoians, totalment equànimes, ens agradarà més Aqualia, ens 
agradarà... A mi, em donen totes igual, a mi que complisquen el plec que jo aprove, el que 
millor preu i el que millor oferta faça, és el que, en teoria, ha d'endur-se això. Després, 
discutirem sobre el tema de la municipalització o no, però que les empreses Agualia o la que 
siga espere que hagen fet el que havien de fer, que és presentar un aval, que presentar un 
aval és dir «pose els diners». O siga, si al final tenim raó, ens vindran, però si al final tenen 
raó ells, es retornaran. No obstant això, vull dir, ells han complit tota la seua part que toca en 
aquest procés, tant contenciós administratiu com de participació. Després, en un concurs 
seria el que estava dient-li. De moment, no jo, qualsevol membre del govern no pot fer el 
delicte de prevaricar prohibint-li la participació a una empresa, perquè a mi no em caiguen 
bé. Això, ara com ara, no s’entén.
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10. 410/2024 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREC ARBREDA RIU BARXELL C/ BANYERES
Sra. Paredes:
Gràcies, Sr. Alcalde.

La Sra. Paredes, regidora del grup polític GUANYAR ALCOI, llig el prec següent:

“EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Al tram de carretera comprés entre l'encreuament del Baradello fins al túnel del Salt, tant al 
llit de riu Barxell com a l’altre costat de la carretera, s’observa el deteriorament de gran 
quantitat d’arbres, la majoria d’ells, xops. Aquests estan caient amb perill per als qui poden 
circular per les sendes o per a la carretera, donada la proximitat d’alguns dels arbres a 
aquesta.

Si vingueren fortes pluges, l’acumul d’arbres caiguts podrien provocar un col·lapse  al llit del 
riu i es podríem trobar amb un greu problema.

És per això que presentem els següents precs:

1º Sol·licitem que es notifique a qui corresponga, bé a la Diputació d’Alacant o bé a la    
Confederació Hidrogràfica de Xúquer, que s’actue en la zona amb caràcter d’urgència, donat 
l’estat d’aquesta arbreda i els riscos que representa.

2º  Sol·licitem ser informats sobre les gestions que es realitzen.»

Sra. Sanjuan:
Gràcies, de nou, Sr. Alcalde. Bé, acceptarem aquest prec, en estar actualment en la mateixa 
línia. La competència de l’arbrat en la zona de policia del riu és de la Confederació 
Hidrogràfica del Xúquer; per tant, es farà el requeriment a la Confederació perquè 
s’encarregue de comprovar i actuar o requerir els propietaris per al bon estat de l’arbrat de 
ribera en aquest tram. Quant a les accions que volen saber que s’hi han fet, vull recordar 
que, per exemple, la xopada que hi havia en una parcel·la municipal, al costat de l’alberg 
caní, va ser retirada per l’Ajuntament per a evitar qualsevol incident, i com bé diu, coincidim 
en aquesta línia.

Sra. Paredes.
Bé, doncs, moltes gràcies.

11. 399/2024 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREC PLA EDIFICANT IES ANDREU SEMPERE
Sra. Payá:
Gracias Alcalde. 

La Sra. Payá, concejal del grupo político POPULAR, lee el siguiente ruego:
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“Sobre la reforma del I. E. S Andreu Sempere

Tras la aceptación de la delegación de competencias en el Pleno de 11 de abril de 2023 por  
importe de 8.332.514,29 € y después de autorizar la redacción del modificado del proyecto 
en la JGL del 21 de diciembre de 2023 consensuado entre Arquitectura, Educación y 
Dirección del centro. 

Presentamos el siguiente

RUEGO

Nos faciliten previsiones calendarizadas del inicio de las actuaciones a realizar para la 
reforma del I. E. S. Andreu Sempere dentro del Plan Edificant.”

Sr. Belda:
Gràcies, Sr. Alcalde, i bon dia a totes i a tots. Bé, el que li passaré és quina és la previsió, 
més que establir un calendari, que jo crec que és una cosa que vaig aprendre el primer dia 
que vaig entrar com a regidor: quan són tràmits que no depenen d’un mateix, a més, una 
ensenyança que em va fer un regidor del Partit Popular, perquè vaig ser tan agosarat de dir 
previsions establides en un calendari i quan es van complir, de seguida es van dedicar a…, 
Bé, el que van fer és demanar responsabilitats de per què havia dit eixe calendari. Sap què 
passa? Que hi ha processos que no depenen del calendari del govern, sinó que depenen 
d’uns processos administratius que poden ser més llargs o més curts. Per tant, jo passaré al 
procediment del que són eixos passos administratius que a vegades poden durar un temps i 
a vegades poden durar molt més, depenent de com vaja el procés. Mire, des de l’any 
passat, a principi d’any, nosaltres vam demanar a Conselleria la redistribució d’anualitats 
que és una cosa que es fa cada any, que al final és que Conselleria et diu que els diners que 
hi ha d’un projecte Edificant, que és un projecte plurianual, el diu molts diners tens en cada 
una de les anualitats, que depenen de com vaja avançant el projecte, d’acord? Eixa 
redistribució d’anualitats que vam demanar al principi d’any, va arribar al final de novembre, 
d’acord? A partir d’ací és quan nosaltres podem fer alguna cosa administrativament, perquè 
mentre no tenim eixa redistribució d’anualitat, administrativament, des d’Intervenció, no ens 
deixen cap modificació, perquè el que ens diuen és que no estan els diners, perquè no estan 
els diners, perquè al final, recordem-ho, que a l’Edificant els diners els posa Conselleria. Per 
tant, nosaltres no podem avançar. Quan va arribar el mes de novembre, com es diu en 
l’exposició de motius del prec, el 21 de desembre nosaltres vam aprovar eixa autorització 
per al modificat del projecte que, evidentment, té una connotació econòmica, perquè passen 
d’una redacció d’un projecte de 4 milions d’euros, aproximadament, a un projecte de més de 
8 milions d'euros. Això es va fer, eixe projecte que ja s’havia avançat i estava fet per part del 
redactor del projecte, ara mateix està en el Col·legi d’Arquitectes, està visant-se. Pel que li 
deia, segons comentaven els redactors del projecte, era una setmana de visat el que estava 
tardant-se. Ja portem 3 i mitja i el Col·legi no emet el visat. Doncs, jo haguera pogut dir ací 
que estava ja i, per tant, ha passat un mes i continuem igual. En conseqüència, quan eixe 
visat estiga, es presentarà el projecte, el projecte es revisarà per la part tècnica de 
l’Ajuntament i a partir d’ací el que farà serà aprovar-se, quan estiga ja de forma correcta. I a 
partir d’ací els plecs de licitació, per avançar feina, ja estan preparats, d’acord? Simplement, 
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serà adequar el projecte que aprovem, i, a partir d’ací, de seguida, serà la licitació. Eixe 
període pot ser que siga que a mitjan febrer puga estar la licitació en marxa o pot ser que si 
van sorgint problemes, que esperem que no, doncs se’n puga anar a maig. Per tant, eixe 
calendari jo no vaig a fer-lo, sinó que diré quins són els passos que hem de seguir, I tinga 
vosté de segur que, per part del govern i per la part tècnica, serà de prioritat màxima, com 
és sempre, i intentarem que siga el més ràpid possible, d’acord? Però eixe seria un poc el 
calendari que nosaltres tenim i que així executarem.

12. 402/2024 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREC PLA EDIFICANT IES PARE VITÒRIA
Sra. Payá:
Gracias, Alcalde. Pues en la misma línea. 

La Sra. Payá, concejal del grupo político POPULAR, lee el siguiente ruego:

“Sobre la reforma del I. E. S Pare Vitoria

Tras la aceptación de la delegación de competencias en el Pleno Extraordinario de 23 de 
diciembre del 2022 por un importe de 5.724.628,94 € y recibida la información de la 
Dirección General de Infraestructuras Educativas, que solicitamos, y en la que nos indican 
que, por parte del Ayuntamiento de Alcoy, queda pendiente la licitación para la redacción del 
proyecto. 

¿En qué situación se encuentran los pliegos de condiciones para la licitación de la redacción 
del proyecto de reforma del I. E. S. Pare Vitoria?

Sr. Belda:
Doncs, segons informen des del Departament Tècnic, molt breu, eixiran els plecs, estaran 
els plecs ja aprovats. 

Sra. Payá:
Pues paso a formular el ruego.

La Sra. Payá, concejal del grupo político POPULAR, lee el siguiente ruego:

“RUEGO

Nos faciliten previsiones calendarizadas de las actuaciones a realizar para iniciar la reforma 
del I. E. S. Pare Vitoria dentro del Plan Edificant.”

Sr. Belda:
En aquest cas és molt senzill, perquè és, com he dit, aprovar eixos plecs de condicions i 
traure la licitació, es publicaria la licitació i seria la licitació per a la redacció del projecte de 
reforma del Pare Vitòria. 

Sra. Payá:
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Bueno, aquí no han hecho más…, no han ido más allá de lo que simplemente ponen en el 
Plan de Contratación del 2024, que es que el Instituto Andreu Sempere más primero, 
segundo trimestre, del 2024, se licitará la obra y luego, en cuanto al Pare Vitoria, pues lo 
mismo, el segundo trimestre, ¿no?, la redacción de los proyectos y luego, en el tercer 
trimestre, la ejecución de la obra, saldría a licitación, entiendo yo con las respuestas y sus 
intervenciones. Lo que pasa es que, las obras, aunque estén incluidas en el Plan de 
Contratación del 2024, es la línea que usted ha seguido en sus explicaciones, pues no es 
garantía de nada, por que si hay 2 cosas que les caracteriza a su gobierno, pues son sus 
anuncios grandilocuentes y sus promesas vacías de cualquier resultado tangible y elaborar 
todo tipo de planes, todo tipo de planes, para luego guardarlos en un cajón y no cumplirlos, 
como ejemplo, pues en el Plan de Contratación del 2023, a parte de otros muchos proyectos 
que no se han cumplido, pues está el puente sobre el Barranc del Cint, que todavía no se 
sabe nada y hay hemos pasado todo 2023 y no hay nada de nada. Miren, respecto al Plan 
Edificant, ustedes anunciaron en el 2019, una inversión de 12 millones de euros, eh!, 
recuerdan que han estado gobernando 8 años en la Generalitat y 12 años en Alcoy, y 6 
años después de anunciar el Edificant, en Alcoy, se han invertido pues poco más de 1 millón 
de euros, no llega ni al 10%, hasta 2022, por que en 2023 han ejecutado 0, y bueno, antes 
de que me saque usted el tema de “les retallades”, porque estoy segura de que me lo va a 
sacar, si, si, si, si, les voy a decir, que nosotros, efectivamente, hemos recortado el 
presupuesto en un 40% la partida del plan…, partida genérica para el Plan Edificant, para 
las reformas de colegios. Muy bien, nosotros no mentimos, pero vamos a ver, también les 
tengo que decir que ustedes, en 6 años de gobierno en la Generalitat, han ejecutado un 
23%, vale, entonces, por explicarlo de alguna manera y que lo entiendan quienes nos siguen 
por redes sociales, si el Botànic dijo que iba a invertir 100 y invierte 23, pero el gobierno de 
Carlos Mazón dice que va a invertir 60 pero invierte los 60, ¿quien invierte definitivamente 
más? Miren, si ustedes durante esos 6 años hubiesen sido realistas y hubiera reflejado en 
los presupuestos lo que se iban a gastar o…, simplemente una reducción del 40%, igual que 
ha hecho el partido Popular, y lo hubieran ejecutado, hubiese sido el resultado total, 3 veces 
más, un 300% más de lo que se ha hecho en estos 6 años de Plan Edificant, por tanto, 
dejen de retorcer la realidad y de engañar a la gente, y tengo que decirles una cosa, me…, 
por que aquí pues ustedes debaten, tienen, realmente, muchas habilidades para el debate, 
sobre todo, el Sr. Martínez, pero, cada vez que se va de una pregunta, cada vez que elude 
una responsabilidad, ustedes ganaran el debate, pero la ciudad pierde y pierden los 
alcoyanos y en este caso pierde la comunidad educativa y pierden nuestros hijos, por eso, 
nosotros, les pedimos que se pongan a trabajar y que cualquier cosa que necesiten del 
partido Popular, que está gobernando en la Generalitat, nosotros les podemos apoyar.

Sr. Belda:
Bé, està bé que el Partit Popular vinga a donar-nos lliçons del que és gestionar l’educació i 
del que és gestionar instal·lacions educatives, per posar un exemple. Jo recorde una 
maqueta de l’Andreu Sempere, que va fer una certa empresa CIEGSA, no sé si els sona 
d’alguna cosa?, que la va portar a Alcoi, que van vendre un projecte i que, per cert, aquesta 
maqueta, a mi m’agradaria saber on està, Per què no ha tornat a aparéixer, es va vendre 
com un projecte de reforma de l’Andreu Sempere que anava a fer-se, molt bonic, la maqueta 
era molt bonica, la veritat que sí, però no se n’ha tornat a saber res més, i que després van 
buscar i, casualment no van trobar. Aquestes coses passen a vegades, que els informes i 
els expedients desapareixen, d’acord? I en CIEGSA va passar molt. Aleshores, jo no sé 
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molts diners es degueren invertir en CIEGSA, però sé quants es van perdre i molts es van 
embutxacar alguns. En aquest cas, l’Edificant és molt clar, si hi ha 100 milions, com vosté ha 
dit, pressupostats, se n’han gastat 20 o 25, però és que resulta que els altres estan, perquè 
hem de recordar que l’Andreu Sempere, els 8 milions de l’Andreu Sempere, no han volat, 
estan, evidentment, no s’ha fet la reforma de l’Andreu Sempere, no per falta de voluntat ni 
per falta de diners, sinó perquè els processos administratius porten..., doncs que hi haja 
baixes, que hi haja empreses que desapareixen, que hi haja... Mire, vosté parlava de Mazón, 
resulta que nosaltres tenim un camp de gespa artificial que amb una subvenció del 2021, 
que resulta que per qüestions administratives, segurament, el redactor del projecte se n’ha 
anat, aquestes coses que passen, però que al Partit Popular li poden passar. Això no 
obstant, igual a un altre no. Passen perquè els processos administratius són així, i resulta 
que des de 2021, estem en el 2024, i el camp de futbol ja li dic jo que en 2025 no estarà fet. 
Per tant, hauran passat 4 anys i podrem dir: «la gestió quina és?» Evidentment, la gestió 
potser molt ràpida, però els processos administratius, moltes vegades, són els que són. Cal 
demanar celeritat, com vosté fa; no obstant això, els processos administratius són els que 
són i les traves les trobem tots. En aquest cas, és molt senzill, el Pla Edificant, el que 
permetrà en el seu moment, és que moltes actuacions que no anaven a poder-se fer en 
anys, es pogueren fer. I, de fet, molts dels nostres centres s’han reformat i tenim els 8 
milions i escaig per a fer l’Andreu Sempere, tenim la dotació per al Pare Vitoria, que faran. 
Però, mireu, sabeu què em preocupa a mi? Que el que ens arriba de Conselleria, el que 
arriba dels tècnics de Conselleria, quan parlem d’Edificant, és que les ordres que tenen és 
de no aprovar res del que hi ha i nosaltres tenim projectes parats. Mira: Romeral, Romeral, 
el Pla Edificant es va executar i van sobrar 40.000 euros, i que el Pla Edificant et diu: «pots 
reinvertir-los al centre», perquè mira hi ha una caldera per a gastar, que és una inversió, que 
ha de fer Conselleria, que la pot fer a través de la Direcció Territorial o a través del Pla 
Edificant, com que sobren els diners, ja que fa 4 mesos que tenen un projecte, simplement 
per a dir «ok». Saps què diuen de Conselleria? Que les instruccions són que no hi ha cap 
«ok», els diners que estan aprovats, que estan, que estan ací, que simplement seria prémer 
la tecla i dir: «d’acord, podeu fer», ja que estem esperant, jo espere que... Doncs, està 
governant el Partit Popular en Conselleria, que insten a la Conselleria, com feien quan 
governava el Partit Socialista amb Compromís, i que facen que açò siga una realitat. Però el 
mateix per a l’Andreu Sempere, per al Pare Vitòria, per a Cotes Baixes, que és un projecte 
que també tenim ací parat. Que jo espere que no es quede parat, jo espere que no quede 
parat i que tots, des d’ací, pel bé d’Alcoi i de la part educativa d’Alcoi, fem una realitat. Per 
tant, jo espere que aquest compromís per part del Partit Popular estiga i que Cotes Baixes, 
com el Pare Vitòria, com l’Andreu Sempere, com tots aquests projectes xicotius que estan 
per a poder gastar els diners que han sobrat d’Edificant, puguen ser una realitat. En 
conseqüència, espere que entre tots això ho podrem fer i que..., després, evidentment, com 
he dit, la part administrativa és la que és, és per a tots, i moltes vegades passen coses que 
un no vol, i que queda deserta una licitació, o que algú que ha guanyat un projecte se’n va... 
Aquestes cosetes que passen.

13. 404/2024 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREGUNTA REPARACIÓ COBERTES PAVELLONS FRANCISCO LAPORTA
Sr. Reig:
Bon dia, Sr. Alcalde. Gràcies i gràcies a tots els que ens segueixen per les xarxes socials. 

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Document firmat electrònicament (RD 1671/2009). L’autenticitat d’aquest document pot ser comprovada per mitjà del CSV: 
15250124241375466220 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

El Sr. Reig, regidor del grup polític POPULAR, llig la pregunta següent:

«Des de fa uns anys tant al Miguel Sarasa com al Mutualidad de Levante hi ha una serie de 
plàstics  instal·lats baix les cobertes dels pavellons per evitar que les goteres facen malbé el 
paviment. Instal·lacions molt utilitzades per els esportistes que necessiten quan abans millor 
una reforma per evitar mals majors. Apart de no ser la millor imatge que podem donar als 
nostres veïns i visitants que fan us de les instal·lacions. 

Per això realitzem la següent:

PREGUNTA

Te previst el govern municipal fer algun tipus de actuació enguany en les cobertes dels 
pavellons per solucionar les deficiències existents?»

Sr. Belda:
Totalment d’acord. Evidentment, són mesures que són necessàries per a les instal·lacions 
esportives de la nostra ciutat, com, per exemple, els dos pavellons. Però jo he de recordar..., 
jo quan vaig entrar de regidor, els plàstics ja estaven posats, i feia anys que estaven posats 
els plàstics. O siga, com diu: “fa uns anys”, fa prou anys, perquè resulta que els plàstics 
estan posats perquè a vegades hi ha xicotetes fissures on hi ha goteres. Però també hem de 
recordar que moltes són perquè es produeix condensació de l’ambient i el que fa és que van 
caient gotetes i per a evitar que caiguen eixes gotes, van posar plàstics al seu moment i 
continuen posats. Sí que és veritat que hi ha hagut algun problema, sobretot en el pavelló 
Mutua de Levante, que sí que va haver-hi un problema i que es va solucionar de manera 
urgent, i que hi ha un projecte redactat de millora de les dues cobertes, que ja van presentar 
a unes subvencions de Conselleria i que..., doncs no hi vam entrar, i que ara mateix hem 
tornat a presentar a unes subvencions del Consell Superior d’Esports, que ens han demanat 
que arreglem unes cosetes, que les hem fetes, i el que estem fent ara és esperar que ens 
diguen alguna cosa, perquè és un projecte de..., si no recorde malament de 600.000 euros, 
que era de reforma de les cobertes, però també de la millora de la part d’il·luminació i canvi 
a led dels dos pavellons, i que estem esperant que per ací vinga el finançament per a poder 
executar i poder millorar eixes instal·lacions.

14. 407/2024 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREC SOBRE ENRAMADA DE FESTES DE SANT JORDI
Sr. Cantó:
Sí, gràcies, bon dia.

El Sr. Cantó, concejal del grupo político POPULAR, lee el siguiente ruego:

“En comisión informativa del 28 de septiembre pasado, a preguntas sobre la enrramada de 
Fiestas de moros y cristianos, nos informaron de su intención de revisar los anclajes de la 
misma.
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Aprovechando que van a pintar el castillo de fiestas y que la enrramada estuvo más meses 
de lo normal  montada y es posible que haya sufrido algún desperfecto, les presentamos el 
siguiente 

RUEGO

Que se revisen y repinten, antes de su montaje, las partes de la enrramada que sufran un 
mayor deterioro.”

Sr. Martínez:
A veure, li puc acceptar una part del prec perquèc..., jo li contaré el que anem a fer, i li ho dic 
perquè nosaltres això de revisar l’enramada, la revisem tots els anys, els tècnics municipals, 
en la instal·lació, el desmuntatge, i en el desmuntatge es revisa si hi ha alguna..., i tots els 
anys fem algun punt de soldadura, tots els anys es fan treballs sobre l'enramada. El que 
anem a fer enguany és pintar el castell, aquesta mateixa setmana vaig demanar també un 
poc l’ajuda de l’Associació de Sant Jordi perquè definim un poc el to del castell. Hi ha un 
pintat actual i hi ha el pintat que és considerat el que és el seu. Intentarem, també, com 
estava, com diu vosté en això..., jo crec que importantíssim, en el tema de revisar tots els 
ancoratges i entenem que per a l’exercici que ve sí que volem repintar tota l’enramada i 
canviar els merlets del que és l’enramada de la plaça, són merlets que són uns..., DM, 
pesen una barbaritat i volem substituir-ho per un altre material que pese menys i li lleve molt 
de pes a l’enramada. És a dir, nosaltres, enguany, l’objectiu és «castell». Per descomptat 
que revisió d’ancoratges i, per descomptat, que la revisió habitual de l’enramada. També li 
dic una cosa, quan parla que «ha estado más tiempo de lo normal», és una instal·lació 
d’estar al carrer i que podria estar contínua, perquè els fanals del carrer estan sempre, no 
els retirem a la nit i els posem al matí. Una instal·lació com aquesta que està feta de ferro 
colat, a la ciutat, per tallers de l’això..., està per estar a la intempèrie. No, no ens preocupem, 
ha de tindre un manteniment, però no ens preocupem, perquè en comptes de dos hem 
gastat quatre, i jo crec que tots convindrem que, a part que hem fet un contracte perquè es 
retire l’enramada al cap de 15 dies, després de Festes, que jo crec que està bé per a tots, 
vindrà un any que si hem de revisar els ancoratges o hi hem de fer alguna intervenció més 
contundent, haurà d'estar més temps posada, ho dic perquè a vegades plantegem..., vostés 
plantejaven l’altre dia, en una comissió, revisar. Per què es revisa la llum quan està posada? 
Perquè és el que fan tots, es trau tota l’enramada, es munta, es repassa tots els anys, totes 
les bombetes que es trenquen, totes les instal·lacions que pel temps van estropejant-se i, 
probablement, algun tipus d’intervenció d’aquestes siga obligatòria o més adequat fer-les al 
carrer. Els ho dic: aquesta és la planificació d’enguany i en l’exercici següent sí que la 
pintarem i intentarem actuar sobre el tema dels merlets.

Sr. Cantó:
Gràcies per atendre el prec, però no és més que un prec de manteniment de la ciutat, un 
manteniment més. Alcoi el tenen xorrant sang, el manteniment, i aquest de l’enramada ens 
va sorgir quan vam veure..., quan van posar el Tirisiti, el PhotoCall del Tirisiti en Nadal, que 
estava xorrant sang. També, per si de cas en l’enramada ens passara igual, perquè encara 
que vosté deia que pot estar tot l’any, quasi és millor si no està tot l’any, també per un motiu 
que tan sols estiga per quan són Festes. I davant el dubte que la muntaren, com van fer en 
el Tirisiti, sense tindre..., sense atendre a més conseqüències. Si la miren abans i la pinten 
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abans, si tenen i saben fer-ho, doncs perfecte. Tampoc no sabíem si portar-la a un Ple, 
perquè al final pareix que sempre estiguem parlant de Festes i ací hi ha coses molt més 
importants a Alcoi que les Festes. Però quan vam vore que en la passada comissió, quan li 
vam portar el tema que pintaren el castell, sí que ho vam presentar després en roda de 
premsa, con bombo y plantillo. I dic: «doncs bé, portem acò al Ple també». També em van 
dir que ho tenien en el programa electoral..., no me l’he llegit, és una d’aquestes lectures 
que no tinc clara, el programa electoral del PSOE, el qual, a més, no té cap credibilitat 
actualment, una promesa electoral del PSOE. Si quiere se lo digo 5 veces, ¿cuántas veces 
quiere que se lo repita?, nunca pactaré con Bildu, desde el suelo industrial a pintar un 
castell, cap promesa socialista té cap crèdit; per això li hem portat aquesta de mantindre bé 
l’enramada de festes al ple. Gràcies.

Sr. Martínez:
Sense que servisca de... El Sr. Pastor, com el Sr. Cantó, ha parlat de Festes, de Bildu, de 
Pedro Sánchez, i no passa res, un fa una intervenció i decideix anar per on vol, perquè per a 
això té 3 minuts o 2 minuts per a dir el que entén i el que creu, no? Doncs bé, no sé..., que 
vol que li diga, vosté està contant-me ací que si se n’ha anat de l’enramada... A veure, per a 
mi les Festes són importants, perquè soc regidor de Festes, per a vosté les Festes són 
importants perquè vosté, pel que sembla ací, porta les competències de festes en el tema 
de..., i tots aquests temes són importants i el tema del manteniment de la ciutat és important. 
I en aquesta legislatura ens podrà passar, però això és facilíssim, Sr. Cantó, jo me’n vaig ara 
a una ciutat governada per vosté i li busque totes les trampes que hi ha. Aleshores, clar, el 
manteniment de les ciutats és dificilíssim, no tenim els recursos adequats que necessitem 
els ajuntaments. Després, vostés són els primers que no volen recaptar més diners per a fer 
més manteniment, i jo, hi ha coses que, de veritat, a voltes ensopegue. L’altre dia 
ensopegava en una comissió en què Vox ens demanava, no en una tertúlia, que hi haguera 
més recursos per a fer més manteniment. Però després volen abaixar els impostos i al final 
la caixa no quadra. No volen pagar manteniment de clavegueram, no volen que ens pugen 
l’aigua, no volen que ens pugen l’autobús, però volem donar més servei i volem tindre molt 
més personal, volem tindre plantilles triplicades, que jo ho entenc. Això no obstant, no tenim 
els diners i no volem apujar els impostos, doncs això..., això no funciona així. Sobre aquest 
prec, jo, amb tota la bona intenció li dic el que jo faré, i entenc que és una cosa molt 
raonable, que en dos exercicis tinguem, per dir-ho d’alguna manera, una seguretat en la 
instal·lació de l’enramada, una enramada acabada de pintar i un castell acabat de pintar. I 
això ho dic perquè..., si vosté vol endur-se la medalla que s’ha pintat el castell perquè ho ha 
dit vosté, com deia aquell: «pa ti la perra gorda», estiga vosté tranquil, no passa res, però 
això són coses que són de sentit comú. Quan després ixen dient: «nosotros hemos dicho 
que se pinte el castillo», clar; «y que se barran las calles», clar, només faltaria. Li dic, no 
l’enganyaré, enguany, probablement, l’enramada no tinga cap intervenció més que el control 
habitual que s'ha de tindre i l’any que ve fer una inversió en material, com és en l’enramada i 
en els merlets per a intentar millorar el que és la imatge de l’enramada. Dir el contrari seria 
després no complir-ho i, aleshores, jo vull que vosté tinga clar que actuarem en el castell. 
També li diré ací que en aquesta legislatura a mi m’agradaria fer una intervenció més 
important en el castell, que garantisca o que millore tot el que és la seua visitabilitat i que 
ens garantisca, a tots els que estem ací, la construcció d’una peça que és complicada. 
També em dirigiré, i li ho faig saber també al Sr. Pastor, a la Diputació, perquè ens tire un 
cable en el tema d’eixa infraestructura tan complicada com és el castell de Moros i Cristians 
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d’Alcoi que, pel seu temps, no té un difícil tractament, i intentarem buscar el finançament per 
a millorar totes les infraestructures de Festes que, per a mi i per a vostés, n’estic segur que 
també, són importantíssimes per a la ciutat.

15. 409/2024 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREC POSSIBILITAT D'ASSISTIR, SENSE POSSIBILITAT D'INTERVENCIÓ, A LES 
RODES DE PREMSA
La Sra. Lirio Mª. García, concejal del grupo político POPULAR, lee el siguiente ruego:

“RUEGO

Que todos los miembros de la Corporación tengamos la posibilidad de asistir, sin posibilidad 
de intervención, a las ruedas de prensa convocadas por el Gobierno.”

Sra. Zamorano:
Gràcies, Sr. Alcalde, i bon dia a tots. Mire, se’m fa estrany haver d'explicar açò ací, perquè 
són molts anys ja i de vosté també. Mire, en democràcia tots els poders tenen el seu lloc i 
ningú s’imaginaria que, per exemple, el poder legislatiu demanara formar part del poder 
judicial o d’estar present als tribunals per a controlar que les lleis que s’han fet al parlament 
estiguen ben adaptades, ni s’entendria tampoc que el poder judicial volguera estar al 
Parlament, en el Congrés, fiscalitzant o vetant el que fa el legislatiu, d’acord? Doncs ací 
igual. La premsa és el quart poder i té el seu espai, té el seu espai i vostés no poden envair-
lo, ni vostés ni ningú. El govern també té el seu espai i té el seu dret, la seua obligació de 
comunicar a la premsa. Eixe dret i eixa obligació es trasllada mitjançant les rodes de premsa 
i, a l’oposició, que és el seu cas, en les comissions informatives, en aquest saló de plenaris, 
en les preguntes que vulguen formular als regidors del govern, quan vulguen, perquè això 
mai no ha estat vetat, amb la informació que tenen al seu abast en l’Ajuntament. Per tant, jo 
crec que és fàcil entendre que el sistema legal és el que senten altres espanyols i que 
vostés saben bé diferenciar, perquè ho fan en la Generalitat i ho fan en la Diputació. El que 
no entenc és que ací no saben diferenciar-ho.

Sra. Lirio Mª. García:
Creo que no hace falta ir a tan altas instancias, no estamos en ningún momento dudando de 
la fuerza que tiene la prensa, por supuesto, es el cuarto poder, es que es algo muy simple, si 
es que da la sensación de que ustedes tienen miedo o que están nerviosos, a ver, en esta 
sala, en más de una ocasión, hemos oído hablar al gobierno utilizando palabras como 
“cooperación”, como “concordia”, dándonos lecciones de buenismo, porque eso lo suelen 
hacer y lo hacen muy bien, o sea, el discurso facilon, populista, es que les sale innato, sin 
embargo, luego, la actitud, con respecto a nosotros, en muchas ocasiones, en muy diferente 
a esos discursos, es una actitud, en muchísimos casos, de autoritarismo, de despotismo, 
incluso a veces de soberbia, ¿qué hubiera pasado si nos hubiéramos quedado en esa rueda 
de prensa?, ¿realmente, que hubiera pasado?, no hubiera pasado nada, ya lo dijo un 
periodista de Alcoy, y se lo preguntó en un artículo, ¿qué hubiera pasado si nos hubiéramos 
quedado?, nada absolutamente, sin embargo, nos echan de muy malas maneras y luego, 
encima, se hacen las víctimas y bueno, se indignan muchísimo por un vídeo que lo único 
que hace ese vídeo es reflejar la cara real del gobierno de Alcoy. Lo más curioso es que en 
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la legislatura pasada, si que entramos en una rueda de prensa y, curiosamente, no nos 
echaron, y claro, nos preguntamos: “¿Cual es la diferencia?”, y claro, la diferencia, es que 
en esa rueda de prensa que era la el informe de las bolsas de suelo industrial, no nos 
echaron porque había testigos, había miembros de la Cámara de Comercio, incluso para 
ustedes era muy fuerte echarnos, eran conscientes de que quedaba muy mal, ¿no?, da igual 
lo que diga el Síndic, da igual que les diga que la Corporación todos somos, sí, el Síndic, en 
la legislatura anterior, en nuestras denuncias, les ha dicho, por h y por b, que toda la 
Corporación, todos tenemos los mismos derechos y que todos somos iguales, por supuesto, 
y además, y sino es cuestión de aplicar el sentido común, es eso únicamente, pero bueno, 
ustedes está claro que no cambian y que siguen a lo suyo. 

Sra. Zamorano:
Mire, el prec de hui és obvi que ve a conseqüència d’eixe numeret que fa uns mesos li van 
muntar al company Jordi Martínez i vostés, hui, venen a donar-ho ací com que..., és per una 
qüestió de transparència per a poder fer la seua tasca d’oposició. Que és mentida, que és 
que tot això és mentida, vostés el que volen és assistir a eixes rodes de premsa per a 
continuar gravant d’amagat companys i continuar manipulant eixes imatges amagades per al 
seu benefici, manipular imatges, que és el que volen continuar fent, no informar, perquè el 
que fan és desinformar, i així van mostrant-ho en la seua trajectòria des que hem començat 
la legislatura, però gravar il·legalment és una forma... Vostés pensen de demanar 
transparència als altres? Jo veig que no es pot ser més cínic. Aquest prec, a mi no 
m’enganyen, jo crec que ja no enganyen a ningú, que és una fugida cap avant. El que han 
pensat que seria una fugida digna, per a vosté, Sra. Garcia, i per a la seua assessora que, a 
més, és periodista, que ja té,... ja té la cosa. I davant, com dic, el numeret grotesc eixe que 
van armar i que, si aleshores ja no li’l va comprar ningú, doncs ara què esperen amb el 
numeret de hui?, redimir-se? Jo crec que en aquell moment tenien dues opcions molt bones: 
una era la de disculpar-se, perquè les persones errem, i és de persones errar i és de savis 
rectificar; l’altra opció, que s’oblidara, perquè el temps, al final, ho cura tot i haguera fet la 
seua feina. Però no, ho porten hui al plenari perquè tots puguem tornar a rememorar el 
ridícul que van fer, una vegada més ens demostren el que ja saben molts i és que no tenen 
projectes per a aquesta ciutat, cap projecte per a aquesta ciutat, l’únic que tenen és una 
bona campanya, segons vosté, de comunicació, que jo veig una campanya realment 
grotesca i amb això passarem 4 anys amics, amb això passarem 4 anys.

16. 412/2024 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREGUNTES SOBRE LA SITUACIÓ DE LES OBRES AL CONJUNT DEL MOLINAR
Sr. Guillem:
Bon dia i gràcies, Sr. Alcalde. 

Sr. Alcalde:
Perdó, el micro.

Sr. Guillem: 
S’ha apagat. 

El Sr. Guillem, regidor del grup municipal POPULAR, llig les preguntes següents:
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«Des de fa uns mesos les obres al Molí Nou del Ferro del Molinar semblen paralitzades i 
sense finalitzar.

Per quin motiu es troben aturades?»

Sr. Trelis:
Sí, bon dia, moltes gràcies, Sr. Alcalde, i disculpe la veu. Bé, el tema del Molinar és un tema 
que des de setembre estic seguint amb l’empresa constructora i amb la direcció de l’obra. 
Vaig fer la consulta oportuna i en el transcurs i realització de les obres del Molinar es va 
presentar una impossibilitat d’execució del pla de les partides reflectides en el projecte i, per 
tal motiu, es procedeix, sota l’autorització del tècnic de Conselleria, a un modificat d’aquest 
projecte. Hui dia, s’ha transmés l’esborrany, la proposta de la modificació del projecte per al 
seu estudi i aprovació a la Conselleria de Cultura, projecte avalat per l’empresa constructora 
i dirigit, evidentment, pel senyor arquitecte Ciro Vidal.

Sr. Guillem:
D’acord. Aleshores:

«Termini per a la seua finalització?»

Sr. Trelis:
Com pot imaginar, dependrà de l’aprovació de la modificació del projecte, però puc avançar-
li que una vegada aprovada i reiniciades les obres i, d’acord amb l’empresa constructora, el 
temps aproximat de la duració de les obres serà d’uns 6 mesos.

Sr. Guillem:
D’acord.

Sr. Trelis:
M’ho va confirmar ahir el senyor constructor, Jorge Cantó, i recalquem que és la valoració 
que ell mateix, el constructor, ens va dir, és la seua apreciació, tot depén, evidentment, 
d’altres circumstàncies que en un espai, com vosté molt bé coneix, és un poc relatiu. 
Insistirem amb l’arquitecte de la direcció de l’obra, el Sr. Vidal, perquè done pressa al tècnic 
de Conselleria i s’agilitze al màxim l’aprovació d’aquesta modificació de projecte i es puga 
executar com més prompte millor i siga possible.

Sr. Guillem:
I una altra pregunta:

«Hi ha algun tipus de vigilància per tal d’evitar actes vandàlics?»

Perquè hem visitat la zona i fins i tot hi ha algun punt que té cert risc.

Sr. Trelis:
Sí, sí, en soc conscient, jo he visitat en diverses ocasions el Molinar, ahir mateix ho vaig 
traslladar... A veure, és molt difícil, allí posen les tanques contínuament o fan els 
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tancaments, d’una manera periòdica. D’ahir mateix tinc fotografies que li puc ensenyar, 
d’ahir mateix, l’estat tan lamentable que..., desgraciadament per part de molts conciutadans 
tenim actes vandàlics, però per molta protecció que pose, amb tancament de cadenes, de 
cadenats, és que ho trenquen i ho rebenten tot. Hui puc ensenyar-li les fotografies a tots 
vostés, com s’ha tornat a tancar, com s’ha tornat a vigilar i aquestes visites es fan 
periòdicament, però és que..., poder tancar..., de vegades és un poc difícil i complicat poder 
fer un tancament perquè no hi ha possibilitat ni de càmeres de seguretat ni, evidentment, de 
tindre unes persones vigilant allí 24 hores.

Sr. Guillem:
Clar, jo, això..., quan estiga finalitzada l’obra, està previst que la zona siga objecte de neteja 
periòdica? Vull dir, s’ha plantejat el manteniment posterior, una vegada que està la inversió.?

Sr. Trelis:
Doncs, depenem un poc de les circumstàncies, de la situació, perquè..., això..., moltes 
vegades no depén directament de l’Ajuntament d’Alcoi sinó de la Confederació Hidrogràfica 
del Xúquer. S’establiran les mesures oportunes i necessàries que l’Ajuntament puga oferir, 
perquè el paratge tinga..., com és evident, el millor estat possible per a tota la gent que vaja 
a visitar-lo; i, més a més, en un paratge emblemàtic per al poble d’Alcoi i per a tots els 
ciutadans i per a tots els que estem ací, evidentment.

Sr. Guillem:
Moltes gràcies

17. 415/2024 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREC PER A LA INSTAL·LACIÓ DE SENYALÍSTICA INFORMATIVA AL CARRER FORN 
DEL VIDRE
Sr. Guillem:
Gràcies, Sr. Alcalde.

El Sr. Guillem, regidor del grup polític POPULAR, llig el prec següent:

«L’obertura del parking de la Riba i la seua comunicació amb el carrer Forn del Vidre 
suposarà una millora molt important per a aquest indret singular d’Alcoi. Un espai on es situa 
el bé d’interés cultural del portal del Forn del Vidre, un dels elements de fortificació millor 
conservats d’Alcoi, que forma un mirador privilegiat al paisatge cultural de la partida de les 
Cinc Moles del Molinar, i on encara és visible en part, el paisatge de l’Alcoi obrer del segle 
XIX, amb la conservació de l’edifici número 5, del tipus de casa de claus.    

La possibilitat per a aquells que visitaran Alcoi d’estacionar al parking de la Riba, suposa 
crear nous recorreguts de coneixement de la ciutat, i un d’ells és el conjunt del carrer Forn 
del Vidre, enllaçant amb la ruta de l’aigua que porta fins al naixement del Molinar. Per aquest 
motiu, es fa el següent prec:

Que s’incorpore a l’eixida dels vianants del nou aparcament de la Riba al carrer Forn del 
Vidre, un panell informatiu, amb el plànol del carrer i situació d’aquest dins del barri del 
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Partidor, per a orientació dels visitants, un panell a l’eixida del portalet del Forn de Vidre, 
amb informació històrica del seu origen i del conjunt d’antics edificis fabrils visibles des d’ell, 
al Molinar, i finalment un panell sobre la façana de l’edifici número 5 del carrer Forn del 
Vidre, de propietat municipal en la seua major part, del tipus dels existents d’Alcoi Turisme, 
als edificis històrics de la ciutat, amb un resum d’informació de la generació històrica i 
evolució del barri de les Cases Noves i de la forma de vida del proletariat alcoià a les cases 
de claus.»

Sr. Martínez:
Bé, acceptem el prec, entenem que és una bona proposta, l’únic dubte que tinc és el tema 
que quan parla vosté de la façana de l’edifici núm. 5, de qui és la propietat, per si té alguna 
connotació més que haja d'haver-hi algun tipus d’acord amb els propietaris o siga difícil fer-
lo. Però ens pareix una bona proposta. Treballarem distints departaments, perquè un serà el 
que faça el text i tot, però sí que ens sembla una bona proposta senyalitzar tota eixa zona.

Sr. Guillem:
Moltes gràcies. Sí, l’edifici 5, el tema que siga propietat municipal, que com sovint passa 
amb les plaques, que hi ha propietaris que no els ve bé que la posen i posen pegues. En 
eixe cas és més fàcil i és un edifici que esperem que en el futur es faça valdre, perquè és del 
tipus de casa de claus dels poquets que queden.

18. 422/2024 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREC TEATRE PRINCIPAL
Sra. Balaguer:
Moltes gràcies, Sr. Alcalde. Bon dia a tots. 

La Sra. Balaguer, concejal del grupo político POPULAR, lee el siguiente ruego:

“El próximo mes de febrero se cumplirán seis años desde que el Teatro Principal dejara de 
tener una programación anual continua.

El motivo principal por el que se dio esta situación que perdura en el tiempo, era por la 
entrada en vigor, el 9 de marzo de 2018, de la nueva ley de contratos para la gestión de 
espacios públicos en la que no aparece la figura de “Compañía Residente” por lo que La 
compañía de teatro profesional La Dependent ponía punto y final a 12 años de gestión 
impecable que benefició a todos los alcoyanos, tanto a público como a grupos y 
asociaciones culturales locales y de toda la comunidad Valenciana.

Cuatro años mas tarde, en el 2022, por declaraciones a los medios por parte del anterior 
Concejal de Cultura, el Sr. Raúl Llópis, conocíamos la intención del Ayuntamiento de Alcoy 
de estudiar la posibilidad de gestionar directamente el Teatro Principal, sin tener que recurrir 
así a la licitación del servicio. Y añadía en noticia de prensa “De hecho, el consistorio está 
preparando los estatutos de una empresa pública, la cual podría asumir la gestión del 
teatro.”
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Desde el 2018 el Teatro Principal está a la espera de unas reformas que finalmente asumirá 
la Generalitat Valenciana y que no impiden la realización de diferentes actividades a lo largo 
del año, abriéndose la sala puntualmente para la Mostra de Teatre, El belén del Tirisiti, 
espectáculos de magia o galas de inicio o clausura del curso del Conservatorio Municipal de 
Música y Danza de Alcoy. Por lo que el Partido Popular planteamos el siguiente 

Ruego:

Que por parte del Gobierno actual se plantee sin demora y después de seis años la licitación 
del contrato para la gestión del principal y que salga a concurso público cuanto antes.”

Sra. Elisa Guillem:
Gràcies, Sr. Alcalde. Bon dia a totes i tots. Bé, a veure, el primer pas és arreglar el teatre. 
Ho explique: quan això es licita, d’acord, a una empresa, se li demanen unes condicions, 
d’acord?, sobretot de manteniment que, ara com ara, el teatre no té, d’acord? I, per tant, cap 
empresa o companyia se’n pot fer càrrec. Perquè es puguen fer una idea, poden mirar el 
contracte que tenim amb l’empresa que està en aquests moments portant el Teatre 
Calderón i veuran que tenen unes condicions. Es demanen unes coses de les quals s’han 
de fer càrrec, i que, ara com ara, cap empresa va a fer-se càrrec perquè el Teatre Principal 
no reuneix les mateixes condicions que reuneix el Teatre Calderón. Estem parlant de, a 
banda del tallafoc, evidentment, de climatització, lavabos i un llarg etcètera. Per tant, la 
primera cosa que hem de fer i amb el que estem, i que ja hem explicat i també us puc 
ensenyar els e-mails, que és posar-se en contacte amb la Conselleria per tal que la 
Conselleria ens done aquests diners que s’han anunciat que estan, i que esperem que es 
faça aquesta licitació com més prompte millor. I, després ja podem demanar i exigir aquest 
manteniment d’aquestes instal·lacions a una empresa o a una companyia. Per tant, podem 
obrir puntualment? Sí, però el que hem de tindre clar és que si a una empresa li demanem 
que es faça càrrec d’unes coses, clar, en aquests moments no anem a trobar-la, perquè és 
impossible.

Sra. Balaguer:
Però, així i tot, nosaltres pensem que han passat 6 anys i que tal com està fent-se, que està 
obrint-se el Teatre Principal, puntualment, això no impedeix que puga obrir-se o fer-se una 
programació anual, encara que sí que estàs dient que necessita una reforma i que els diners 
de Conselleria vindran, perquè així ho han anunciat. Però, nosaltres, tal com ho veiem, ja no 
nosaltres sinó el públic en general, pensa que si s’obri de manera puntual, es pot obrir al 
llarg de tot l’any. No sabíem que hi ha moltes més..., bé, sí que ho sabíem, perquè nosaltres 
ens documentem a l'hora de fer aquestes preguntes. Però si no s’impedeix obrir-lo 
puntualment, perquè eixes coses s’han de fer, no impedeix que es faça una programació 
anual, i no ho acabem d’entendre.

Sra. Guillem:
S’impedeix precisament per això. Vull dir-te, és perquè no posseeix totes les condicions 
específiques. Per exemple, quan s’entra al Tirisiti, entra moltíssima menys gent, i es canvien 
totes les condicions que té aquest teatre, tinguem això en compte, d’acord? I no podem 
obrir, entre altres coses, en aquests moments. Ara estic parlant-li de mi, com a regidora que 
hi ha ara en Cultura, d’acord? Entre altres coses no obrirem el teatre regularment perquè jo 
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no puc fer-me’n càrrec si resulta que el que volem és que vinguen aquests diners i poder 
licitar en el 2024, que seria l’ideal. I és el que estem buscant des d’aquest govern, en 
aquests moments. Torne a repetir, en aquests moments, la prioritat del teatre és que 
posseïsca aquestes condicions, perquè no les té, i cap companyia o cap empresa se'n farà 
càrrec, i això és així.

19. 400/2024 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC PER A LA INSTAL·LACIÓ I RECOL·LOCACIÓ DE TOPALLS D'ESTACIONAMENT 
DELIMITADORS
Sr. Abad:
Gracias, Sr. Alcalde.

El Sr. Abad, portavoz del grupo político VOX ALCOY, lee el siguiente ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Los topes de aparcamiento aumentan la seguridad en las zonas de estacionamiento y evitan 
los daños por colisión en los aparcamientos, tanto a los vehículos como a las instalaciones y 
construcciones de alrededor. Además, con la colocación de estos elementos, se logra 
mejorar la accesibilidad y movilidad de los viandantes, ya que limita la invasión y proximidad 
de los vehículos por sus zonas de paso.

En la calle General Prieto, se colocaron topes de estacionamiento de ruedas, que bien por el 
uso, por deterioro o vandalismo, se han soltado de su zona de ubicación y por lo cual ya no 
realizan la función para la que fueron colocados, causando problemas tanto a vehículos 
como a peatones.

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Document firmat electrònicament (RD 1671/2009). L’autenticitat d’aquest document pot ser comprovada per mitjà del CSV: 
15250124241375466220 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

Es una lástima que se pierda tiempo y dinero en trabajos realizados en la ciudad y que 
mejoran la vida de los alcoyanos, sin realizar una revisión, seguimiento y mantenimiento.
 
Desde VOX Alcoy, siempre insistiremos en el continuo seguimiento, revisión y 
mantenimiento de todos los trabajos y elementos instalados en la ciudad que componen y 
forman parte del mobiliario urbano.

Por lo expuesto, proponemos el siguiente ruego,

 Instar al departamento responsable, a planificar los plazos de revisión y reposición 
de elementos topes de estacionamiento instalados en la ciudad de Alcoy.

 Instar al departamento responsable, a realizar un estudio de las zonas de 
estacionamiento en la ciudad, para la instalación de elementos tope de 
estacionamiento y así evitar daños por colisión.”

Sr. Llopis:
Moltes gràcies, Sr. Alcalde. Molt bon dia a totes i a tots. Acceptem aquest prec que vostés 
fan i aquests dos punts que presenten en el prec. Voldria dir-li que anem a treballar en 
aquesta línia i, a més a més, el que anem a treballar també és la línia de veure si, realment, 
fan o compleixen l’objectiu que tenen aquests topalls, perquè moltes vegades es posen per 
a impedir que hi haja problemes en el pas dels vianants i el que estem propiciant és que 
tinguem problemes en el pas dels vehicles. També, aleshores, possiblement s’hauran 
d’estudiar totes les zones, vore ben bé quins correspon tornar a recol·locar i quins, fins i tot, 
val la pena que es lleven i que s’estudie un altre tipus d’aparcaments.

Sr. Abad:
Bien, pues gracias por aceptar el ruego, de los 2 puntos, que presentamos, y lo cierto es 
eso, que hay que realizar un estudio para ver si son viables los que hay colocados y donde 
no hay colocados, a ver si fuera necesario, tanto para el buen uso del transito, tanto de 
peatones como de vehículos. Muchas gracias.
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20. 429/2024 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC PER AL COMPLIMENT DE LA LLEI 4/2011, DE 23 DE MARÇ, DE BIBLIOTEQUES 
DE LA COMUNITAT VALENCIANA
Sra. Peidro:
Gracias de nuevo, Sr. Alcalde. 

La Sra. Peidro, concejal del grupo político VOX ALCOY, lee el siguiente ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

La Ley 4/ 2011 de 23 de marzo, de bibliotecas de la Comunidad Valenciana en el segundo 
párrafo de su artículo 20.4, indica que “los centros de la red contarán con contenidos en 
materia de diversidad sexual, familiar, de género y de desarrollo sexual respetuosos con los 
derechos humanos. En los municipios de más de 25.000 habitantes conformarán una 
sección específica”.

Como hemos podido comprobar desde el GM VOX Alcoy, no en todas las bibliotecas de 
Alcoy esto se cumple, y puesto que  velar por el bien superior del menor y garantizar tanto la 
libertad de los padres que consideren oportuno ese contenido para sus hijos, como la 
libertad de los padres que no lo consideren oportuno. 

Desde el GM VOX Alcoy, realizamos los siguientes ruegos:

 Que el Gobierno Municipal a través de la concejalía de cultura, cree una sección 
específica para todos los materiales con contenido en diversidad sexual, familiar, de 
género y de desarrollo sexual respetuoso con los derechos humanos, en las 
bibliotecas de Alcoy que no dispongan de esta sección.

 Que se trasladen a esa sección todos los materiales citados en el punto anterior.

 Que esa sección sea independiente al resto de secciones, especialmente de la 
sección infantil.”

Sr. Cerradelo:
Moltes gràcies, Sr. Alcalde, i bon dia a totes i a tots. Bé, Sr. Peidro, no li ho puc acceptar el 
prec, perquè en converses amb el cap del Departament, ja em comenta que, realment, sí 
que existeix aquest servei en totes les biblioteques, una cosa és que hi haja més o menys 
llibres, però sí que existeix aquest servei; per tant, no li’l puc acceptar.

Sra. Peidro:
Si, bueno ,eso de que existe ese servicio en todas las bibliotecas, no es exactamente así, de 
hecho..., bueno, en la Uxola, esa si que tiene una sección aparte, aunque no se controla el 
acceso si es de menores o no, pero, por ejemplo, en la de la Zona Norte, sí que nos consta 
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que ese tipo de libros, de ese material, están junto con el resto de la sección infantil, 
entonces, bueno, yo creo que en su afán de vulnerar el derecho a los padres a decidir el 
lugar y momento de informar y/o educar a sus hijos en materia de educación sexual, al final 
acaben incumpliendo el artículo 27 de la Constitución, que está en interacción con el 
derecho a los padres a elegir el tipo de formación moral que desean para sus hijos, 
entonces, lo que sí que entendemos, es que, a ustedes, pues los derechos de los padres no 
les importan demasiado y lo que es peor es que no les importa el bien superior de los 
menores con tal de seguir adoctrinando a los niños, entonces, yo, no le doy mi opinión 
personal al respecto, únicamente, simplemente es que las leyes, a todos, nos pueden gustar 
más, menos o incluso nada, pero que están para cumplirse, y que Compromís no está 
exenta, está exento de esta obligación. 

Sr. Cerradelo:
Sra. Peidro, la Ley Valenciana de Bibiotecas està complint-se, no parla que ha d’estar 
separat ni que ha d’estar fora de l’abast de menors. Per altra banda, vostés consideren que 
el llibre «Kike y las barbis», és un llibre pornogràfic. No ho sé, potser, precisament, ací sí 
que estan parlant de mesures ideològiques. Per a garantir la llibertat de les persones o triar, 
el primer que cal fer és donar informació, una persona mai no podrà triar sense informació. 
Jo m’alegre realment que vostés es preocupen per l’obligació que tenim de donar eixe servei 
d’informació al col·lectiu, que està donant-se, per descomptat. Considere que no és suficient 
i, de fet, ja, a principi d’any, vam fer una comanda de llibres per a millorar eixe servei que 
dona l’Ajuntament. Tindrem llibres com «La niña que tenia dos papas», super pornogràfic!; 
«Kike y las barbis», que també és molt pornogràfic; «El llibre de les famílies», «niñas y 
niños» i una edició que es diu «contes familiars» amb una col·lecció per a educar en la 
diversitat. Bé, pel que sé, el que volen vostés és precisament que agafem els llibres infantils, 
que vostés consideren pornogràfics –ja dic «Kike y las barbis», superpornogràfic–, i clavar-lo 
en un lloc tancadet perquè no el llija ningú. Bé, doncs això no passarà, però no passarà no 
perquè jo no vulga, sinó perquè precisament el criteri d’ubicació dels llibres no el marca 
aquest govern, l'assenyalen els tècnics, que són els que han estudiat on han d’anar els 
llibres. Hi ha uns estudis que s’encarreguen d’això. Per tant, no imposarem cap mesura 
ideològica, els que imposen mesures ideològiques són vostés, separant llibres, prohibint 
llibres, tancant llibres amb pany i clau. Açò no li va a aquest govern, ho sent moltíssim, la llei 
valenciana està complint-se. I, és més, la llei valenciana d’igualtat en les polítiques LGTBI, 
que a vostés se’ls ha oblidat, és fins i tot un poc més restrictiva, ja que parla, precisament, 
d’espais específics, no de seccions específiques, no d’espais específics, que és diferent. Per 
tant, aquest govern està complint la llei, possiblement els que no complisquen la llei de 
llibertat són vostés, que el que fan, precisament, és això, posar mesures ideològiques i 
tancar llibres i prohibir llibres.

 
21. 439/2024 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC SOBRE LA SENYALITZACIÓ EN ELS ACCESSOS DE LA CIUTAT PEL TALL DE 
CARRERS 
Sr. Carlos José García:
Gracias, Sr. Alcalde. Buenos días a todos los presentes a este pleno y a los que nos siguen 
por las redes sociales.
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El Sr. Carlos José García, concejal del grupo políticos VOX ALCOY, lee el siguiente ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Creemos que la obligación de un buen gobierno es facilitar la circulación por la ciudad a los 
vehículos todo lo que sea posible, además de ofrecer todos los datos necesarios para que la 
información respecto a las incidencias que puedan haber sea accesible en todo momento.

Ya que los ciudadanos pagan sus impuestos, en este caso el Impuesto de Circulación, para 
obtener como contrapartida un buen servicio, tanto a la hora de poder circular libremente, 
como de estar informado en todo momento de las incidencias al respecto que puedan haber. 

El corte de calles en nuestra ciudad causa problemas a los ciudadanos a la hora de circular, 
ya que, además de que utilizar los vehículos cada vez es más difícil por las restricciones 
impuestas por este gobierno, en fechas puntuales como por ejemplo fiestas o eventos 
deportivos se hace más complicado que en situaciones normales del día a día.

Dado que un corte de calles es inevitable en días puntuales, ya que de otra manera nuestras 
fiestas y los eventos que se celebran perderían vistosidad y los ciudadanos no las podrían 
disfrutar como merecen, creemos que una forma de minimizar este inconveniente para los 
vehículos a la hora de prevenir colas y embotellamientos típicos de esas fechas, lo mejor 
sería mantener a los conductores lo mejor informados posible frente a los cortes y desvíos 
en la circulación.

Por cuanto a todo lo expuesto anteriormente, presentamos el siguiente ruego:

 Instar al departamento responsable que utilice los paneles informativos de las entradas 
a la ciudad para informar sobre los días, horarios, cortes y accesos alternativos. 

 Colocar señalización con información detallada necesaria a la entrada de puentes o 
calles afectadas sobre su corte o restricción a la circulación, como por ejemplo hacen al 
principio del puente San Jorge.”

Sr. Martínez:
Moltes gràcies. Bé, vull fer-li dues consideracions: vosté en la seua exposició de motius ens 
parla de les restriccions imposades per aquest govern. Restriccions imposades per aquest 
govern? I, després, en el paràgraf següent diu: «ya que de otra manera nuestras fiestas y 
los eventos que se celebran perderían vistosidad y los ciudadanos...». Doncs, clar, bé, quan 
tallem, el dia de la Nit de Nadal o el dia de Cap d'Any, l’accés a la plaça d’Espanya, sabem 
que hi ha gent que no podrà passar amb el seu vehicle, però que entenem que és una 
mesura que és majoritàriament ben vista per la ciutadania, perquè el que pretén és que es 
puga gaudir dels espais amb seguretat. Després, sobre el tema dels precs, li conte també un 
poc perquè vosté ho sàpiga, acceptarem els precs en el segon cas que vosté diu: «Colocar 
señalización con información detallada necesaria a la entrada de puentes o calles 
afectadas...». És el que fem en qualsevol activitat de cap de setmana, és més, vosté haurà 
vist que en aquestes Festes de Nadal, en alguns casos, no es retiren els senyals perquè 
donarem informació durant diversos dies, és a dir, si en la Nit de Nadal es talla el trànsit o el 
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Dia de Nadal es talla el trànsit, s’avisa, vosté mateix ho ha dit, en el tall, i en els avisos que 
es posen, en el cas del Centre, al Camí, al Viaducte i a l’accés del pont de Sant Jordi. Per 
tant, entenem que probablement pot millorar-se alguna, però que està fent-se amb 
normalitat, «instar al departament...». Sí que és cert que en els panells informatius a 
l’entrada de la ciutat, nosaltres el que podem fer és..., i canviarem eixe sistema, és enviar..., 
el text que es col·loca, nosaltres l’elaborem i l’enviem a l’empresa i l’empresa el penja en els 
panells. El que volem és tindre, per dir-ho d’alguna manera, perquè a nosaltres sí que ens 
genera alguna dificultat quan ve el cap de setmana i hem de fer això, perquè si nosaltres hui, 
aquesta nit o aquesta vesprada a les..., demà dissabte, a les 10 del matí, sorgira..., no sé..., 
una nevada o qualsevol qüestió que s’haguera d’informar, ara com ara hem de contactar 
amb l’empresa, enviar-li-ho i tenim un retard. Per tant, canviarem eixa dinàmica i poder 
tindre un accés directe des de l’Ajuntament, que serà puntual perquè entre setmana 
entenem que és el seu treball; però, si no, en ocasions puntuals, si hi poguérem intervindre... 
Per tant, li acceptem els precs i això és el que intentarem fer en el tema de la informació als 
veïns. És cert també, i ho dic perquè en aquestes qüestions a vegades no ho diem, i jo crec 
que cal ressaltar-ho, en alguns casos, en algunes obres internes de la ciutat..., la rotonda, el 
pàrquing de la Riba, s’ha d’anar informant puntualment els veïns del que va a fer-se i quan 
van a fer-se els talls i quan es talla, i jo crec que informem prou més que en els últims anys.

Sr. Carlos José García:
Bien, pues muchas gracias por aceptar el ruego. Yo cuando me refiero a las restricciones 
del tráfico que impone el gobierno, no es a los cortes de calles por las fiestas o por eventos 
deportivos y tal, me refiero, por ejemplo, a los cortes que han habido en las calles, en el 
centro, que ya es bastante complicado circular por estas calles cuando están cortadas y que 
si encima, en cuestión de fiestas y de eventos deportivos se cortan las calles, que es lógico 
y es natural, por eso nos dificulta todavía más. En tema de la información, agradezco el 
ruego de poder informar detalladamente a los vecinos, no solamente a los vecinos sino a la 
gente que viene de fuera, porque aquí, en definitiva, los que somos alcoyanos, sabemos 
cuando se cortan las calles, normalmente sabemos que en el centro no se puede circular, en 
fiestas de San Jorge, eso lo sabemos, pero más que nada es para vista de la gente que nos 
viene a visitar, que es mucha, para que estén informados en todas horas. Y al respecto del 
segundo punto, sabemos que en el Puente de San Jorge, por ejemplo, si que está 
señalizado cuando se corta el centro o aquí en la rotonda del Viaducto, pero yo me refiero, 
por ejemplo, a que al principio del puente de…, este que hay en las calles Pare Poveda, 
entre las calles Pare Poveda y Avenida de Andalucía, antes del puente, se coloque también 
un aviso para que la gente, cuando quiere venir al centro y no sabe que el centro esté 
cortado, que no cruce el puente, para que llegue a la rotonda y tenga que dar la vuelta otra 
vez hacia atrás, simplemente es…, ahí, y en las zonas que pueda haber esos problemas. 

Sr. Martínez:
Sí, molt breu. En el cas que diu vosté, traslladarem al Departament de Policia que es puga 
senyalitzar abans l’accés al Paco Aura des de la Zona Nord. Però també tinga en compte 
una cosa: nosaltres preferim un dia com la Nit de Nadal tallar el Centre, com vam fer 
enguany, perquè entenem que el que necessita la gent és compartir espais a peu, i és la 
diferència entre vostés i nosaltres. Però nosaltres apostem perquè els espais públics puguen 
ser més gaudits per la gent anant a peu, ho deia l’alcalde en un mitjà de comunicació. Jo 
crec que ningú dels que estem ací, llevat de determinades excepcions, que cadascú ja es 
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posicionara, creiem que estava millor el carrer Sant Llorenç, el País Valencià, Sant Josep, 
tota la zona de conversió en zona de vianants..., creiem que està millor un dia de..., el dia 1 
de desembre on vam fer la jornada de comerç al carrer, ja que feia goig veure este carrer ple 
de gent. I, clar, l'endemà, els cotxes aparcats, descarregant... Nosaltres apostem perquè 
estos espais siguen per a vianants, més que per a vehicles; i, per tant, en això anem a 
treballar. Ho dic perquè per a vosté és una forma de veureu-ho com un impediment i per a 
nosaltres és una oportunitat perquè el vianant tinga més espais.

22. 439/2024 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC SOBRE DESPERFECTES I ELEMENTS INDESITJABLES EN EL PONT DEL 
VIADUCTE DE “CANALEJAS“
Sr. Carlos José García:
Gracias, Sr. Alcalde.

El Sr. Carlos José García, concejal del grupo municipal VOX ALCOY, lee el siguiente ruego:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

El puente del Viaducto de Canalejas cuenta con numerosos desperfectos, algunos muy 
graves, los cuales deberían repararse de urgencia.  

Se observa que la barandilla colindante con la calzada, ha recibido recientemente algunos 
golpes originados, seguramente, por el choque de varios vehículos, causando la 
deformación de sus montantes y arrancándolos de sus anclajes.

Así mismo, las losas de hormigón que forman las aceras, presentan en su cara inferior 
profundos desconchados causados, seguramente, por el agua que se filtra en el material 
llegando hasta el hierro de las armaduras propiciando su oxidación, causando daños en el 
hormigón y debilitando las losas, como se ve en las siguientes fotos:
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En la cara norte del apoyo próximo a la calle Gonzalo Barrachina de este puente, se observa 
que ha enraizado vegetación entre las juntas de sillares. En particular, en esta zona, está 
creciendo un arbusto de un tamaño considerable cuyas raíces están causando la separación 
y levantamiento de estos sillares, como se aprecia en la siguiente foto:

Por todo lo cual presentamos el siguiente ruego:

 Instar al departamento responsable a realizar los estudios necesarios para proceder 
a la reparación con urgencia de los elementos descritos anteriormente.”

Sra. Moltó:
Si, se acepta el ruego, lo que se hará es que se girará una revisión por parte del 
departamento de Arquitectura, y bueno, pues se trabajará en resolver por las diferentes 
deficiencias, ¿no?, que en principio son deficiencias de carácter superficial y siempre, 
evidentemente, en función de la disponibilidad presupuestaria. 

Sr. Carlos José García:
Pues muchas gracias por aprobar el ruego, y simplemente decir que esto son cuestiones 
simplemente de mantenimiento, que no hace falta como presentamos en la otra vez, hace 
un par de plenos o tres, la reparación general del puente, sino que son cosas más urgentes, 
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que se pueden reparar, y no causar más problemas a los que circulan por ese puente. 
Gracias.

Sra. Moltó:
Si, bueno, en principio ya se han hecho algunas actuaciones, por ejemplo, los desperfectos 
que se comentan en el tema de pasamanos, por ejemplo, está pendiente de una 
reclamación por parte de la compañía aseguradora, para que se indemnice al ayuntamiento 
como consecuencia de los daños causados, también se hicieron actuaciones en la zona de 
la barandilla, y el arbusto al que se refiere es un alianto que en su día se acabó con el, pero 
se ha vuelto a reproducir. 

Sr. Alcalde:
Molt bé, no havent-hi més punts, passem a precs i preguntes. 

PRECS I PREGUNTES:
23. GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREC SOL·LICITUD DOCUMENTACIÓ AQUALIA
Sr. Rodríguez:
Simplement, molt ràpidament, ja que hem parlat del tema d’Aqualia, sí que voldria demanar, 
si és possible, un certificat de la interpel·lació que ha fet Aqualia i el contenciós que ha obert 
sobre això per a no pagar el deute, i una còpia de l’aval, ja que m’he assabentat ara d’això; i, 
per tant, ho aprofite.

Sr. Alcalde:
Se li facilitarà.

24. GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC ACTUALITZACIÓ MOCIONS I PRECS EN WEB MUNICIPAL
Sr. Abad:
En la legislatura pasada se aprobó un ruego, una moción, para hacer un seguimiento sobre 
las mociones y los ruegos, y hemos visto que en la página web del Ayuntamiento pues no se 
hace un seguimiento, no está actualizado, pues me gustaría que se volviese a utilizar para 
que se pudiera actualizar, vale. Muchas gracias.

Sr. Alcalde:
S’accepta el prec i s’actualizarà.

25. GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREGUNTA SOBRE REUNIÓ FONS NEXT GENERATION
Sra. Payá:
Sí, gracias. El pasado mes de septiembre el alcalde nos convocó a una reunión sobre los 
fondos Next Generation, la situación, lo que estaba ejecutado, lo que se había justificado, y 
se comprometió a repetir esa reunión cada 3 meses. ¿Si tiene previsto otra reunión?, si 
mantiene el compromiso.
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Sr. Alcalde:
Sí, està prevista per a..., aquest mes està sent complicat, però després de Fitur, si no l'última 
setmana de gener, la primera de febrer. El mes de desembre ha sigut una bogeria quant a 
execució de fons europeus. Aprofite la pregunta per a agrair l’esforç que han fet tots els 
departaments i tots els tècnics de l’Ajuntament. Hem tancat ja Edusi i donarem compte 
d’això. Ja ho dic, som de les ciutats d’Espanya que major execució ha aconseguit, un 85% 
d’execució dels fons Edusi. I, també, de la ciutat informarem de la situació dels diferents fons 
europeus que tenim, que estem gestionant.

26. GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREC SOBRE ÚS DE LA PARAULA QUAN UN REGIDOR ES CONSIDERE AL·LUDIT I 
PREC SOBRE PRECS DE GUANYAR ALCOI QUE PRESENTA A L’AJUNTAMENT I VAN 
DIRIGITS A LA DIPUTACIÓ
Sr. Pastor:
Sí, gracias, Sr. Alcalde. El artículo 93.1.f) del Reglamento Orgánico Municipal, establece que 
aquel que se considere aludido por una intervención, podrá solicitar a la presidencia que se 
le conceda el uso de la palabra y se abrirá un turno por alusiones, que será breve y conciso. 
Mi pregunta es ¿puedo hacer uso de la palabra por considerarme aludido?

Sr. Alcalde:
Com ja li he dit, quan s’entén que són al·lusions, es pot donar eixa paraula, quan en el 
debat, constantment, els uns als altres, i forma part de l'essència del debat, ens al·ludim. 
S’entén que forma part d’eixe debat i que no són al·lusions que requerisquen una rèplica. Hi 
hem tingut ací nombrosos exemples d’al·lusions constants, segurament, en quasi totes les 
intervencions del Partit Popular. M’al·ludixen a mi, lògicament, perquè soc el màxim 
responsable d’este govern, i no per això demane la paraula per a debatre totes les 
afirmacions que fan els diferents regidors. Però ja li dic, si vol aportar o aclarir alguna 
qüestió, també estan els  «precs i preguntes», en el qual estem ara i en el qual lliurement pot 
plantejar allò que considere oportú.

Sr. Pastor:
¿Puedo intervenir entonces?

Sr. Alcalde:
Sí.

Sr. Pastor:
Gracias. Bueno, simplemente, no voy a entrar en debate con el Sr. Martínez, porque a él le 
gusta criticar y está en su derecho pero no le gusta que le rebatan sus críticas, lo que si que 
quiero decir es que, a los ruegos del grupo Guanyar que se le hace al Ayuntamiento, para 
que el Ayuntamiento se dirija a la Diputación, pues que el Ayuntamiento se dirija a la 
Diputación, no hagan, que no se hagan críticas preventivas antes de que el Ayuntamiento 
haya pedido nada a la Diputación diciendo que no lo va a hacer, cuando antes no se ha 
pedido, y que el grupo Guanyar, si realmente quiere hablar con el diputado correspondiente 
en Diputación, no tiene más que hablar conmigo, al margen de que el Ayuntamiento, el 
grupo del gobierno, se dirija oficialmente, por los canales correspondientes a Diputación 
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para plantearle los problemas que tiene, nada más, y simplemente decir que no voy a 
calificar el hecho de que se estén haciendo bromas constantemente con el derecho que 
tiene cualquier concejal de este ayuntamiento a ejercer su derecho a solicitar el uso de la 
palabra por considerarse aludido, simplemente. Gracias.

Sr. Alcalde:
Jo crec que li he contestat sense cap broma ni…

Sr. Pastor:
No me refiero a usted, Sr. Alcalde.

Sr. alcalde:
D’acord, d’acord.

Sr. Pastor:
Perdone.

Sr. Alcalde:
M’he sentit al·ludit.

Sr. Pastor:
Si se ha sentido aludido, lo siento, pero no me refería a usted.

Sr. Alcalde:
D’acord.

27. GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA
PREC SOBRE ELS DEBATS PER AL·LUSIONS 
Sr. Martínez:
Sí, jo faria un prec a tots els companys de la Corporació perquè entengue'm el debat polític i 
en les circumstàncies que s’han donat en tota la democràcia; és a dir, el govern té un 
avantatge, que és contestar al final, el govern té un avantatge, que és que té més informació 
que els altres grups, però ens passa ací i els passa als altres grups polítics. Jo entenc que el 
president de la Generalitat tanque els debats en les Corts, o que el govern tanque els debats 
en les Corts. Ho dic perquè a mi m’agradaria que tampoc..., cada vegada que parlem els uns 
dels altres, açò es convertisca en una..., «por alusiones». La Sra. Payá, que a la millor 
haguera pogut evitar dir-ho, per a poder fer vosté esta intervenció, a la següent m’ha 
anomenat a mi sense cap motiu. Pperquè... «Como dice el Sr. Martínez...», però, jo no em 
sent al·ludit, jo crec que açò és un debat. A més, encara que alguns no ho creguen, 
superelegant entre nosaltres. Tenim una..., crec que una bona relació personal tots els que 
estem ací, no ens insultem, llevat de comptades ocasions. Que jo recorde, no ens hem 
insultat mai. Tenim clar que si en un debat polític no hi ha un poc d’esgrima... És el que li 
deia abans a la Sra. Paredes. I, clar, amb un avantatge, i és que el govern..., és que el 
govern tanca, i això sé que els senta malament, però ja està vosté en el govern de la 
Diputació. Vosté, n’estic segur, que deu tindre intervencions de companys meus del PSOE, 
que vosté rematarà després de cap, perquè és la virtut que té la democràcia i si algú se sent 
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molest perquè l’al·ludisca, perquè té una activitat política que es crítica, vostés han 
d’admetre, i ho deia en la meua intervenció primera, que estan en el govern. Recorde-se’n 
que estan en el govern, i tindran molta crítica en este sentit. Gràcies.

Sr. Alcalde:
I no havent-hi més assumptes s’alça la... Sí?

Sr. Carlos José García:
Sé que no me ha visto.

Sr. Alcalde:
Ah!, no, doncs no l’he vist, disculpe, no, no, ah!, doncs no, no, no. A més, sempre es nota 
els que han demanat la paraula, però no...

Sr. Carlos José García:
Sí, le he levantado la mano, pero se ve que no me ha visto, suelo pasar bastante 
desapercibido.

28. GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREC SOBRE CLEVILLS EN L’ASFALT DEL CARRER D’ENRIC HERNÁNDEZ
Sr. Carlos José García:
Bueno, es simplemente un ruego muy rápido. En la calle Enrique Hernández, que es la que 
hay a las espaldas de la antigua escuela industrial, hemos observado algunos desperfectos 
en la calzada, sobre todo en el tramo que hay de la acera hasta la primera tapa de 
alcantarilla, hay unas grietas bastante profundas, las hemos visto cuando hemos pasado, 
entonces, se encuentra, en concreto el pavimento ha cedido causando varias grietas, pero 
son bastante anchas y profundas, entonces, lo único que queríamos pedir es que el 
departamento responsable se acerque y realice un estudio del tema, para proceder a la 
reparación, si es necesaria. Gracias.

Sra. Moltó:
Se mirará. 

Sr. Alcalde.
Ara sí, s’alça la sessió i, si no es mouen dels llocs, a continuació tenim una junta de 
l’empresa pública, per a rectificar un punt dels estatuts. Ho fem d’ací a 5 minuts, i acabem.

Y no habiendo más asuntos que tratar, la Presidencia cierra la sesión a las 11:50 horas, de 
lo cual, como Secretaria, lo confirmo, extiendo esta acta, que firmo yo y el Sr. Presidente, en 
prueba de conformidad.
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